
روزِ عشاق
»مرضیه هاشمی« همزمان با فرارسیدن 
نخســتین روز از مــاه ذی الحجــه بــا 
انتشــار تصویری از خود و همسرش در 
اینستاگرامش نوشــت:»ولنتاین در اصل 
تاریخ سیاهی داره از عصر جاهلیت روم؛ 
پس بذارین داستان جدیدترشو بگم که 
عاشقانه است: این طور میگن که تو قرن 
3، امپراتور رومی کلادیوس دوم، یک روحانی مسیحی رو در این روز کشته. 
ولنتاین، این روحانی مســیحی، به جوان ها کمک می کرده ازدواج کنن. ولی 
کلادیوس می خواسته مرد ها زن نداشته باشن که راحت تر بفرستتشون واسه 
کشورگشــایی! تو همه کلیسا هایی که تو آمریکا دیدم وقتی روحانی میخواد 
خطبه عقد رو بخونه، چند تا شرط میگه: پای هم موندن تو روز های خوب و 
بد، تو ثروت و فقر، تو سلامتی و بیماری و تا زمانی که مرگ زوج را از هم جدا 
کنه. با این حال همین آمریکا رتبه سوم طلاق رو در دنیا کسب کرده! من هر 
ســال روز عشق رو جشن می گیرم. فقط من ترجیح میدم تاریخ روز عشاقم 
به تاریخ زیباترین و فداکارانه ترین و قوی ترین عشق دنیا باشه. سالگرد پیوند 

فاطمه و علی به همه عاشق های واقعی مبارک«.

کمی تا قسمتی بو دار!
روز گذشــته، مریــم ملک پــور خواهر 
ســعید ملک پور، مدیر بزرگ ترین شبکه 
سایت های مستهجن ایرانی  که در سال 
۹۲ به حبس ابد محکوم شده بود، با انتشار 
ویدئویی در صفحه توییترش از فرار خود 
و برادرش از ایران و سفر به ونکوور کانادا 
خبر داد! پس از انتشار این فیلم، جیسون 
رضاییان، جاسوس آمریکایی که این روزها 
با پخش سریال گاندو نامش بر سر زبان ها افتاده، با انتشار پستی در توییترش 
نوشت:»درســت است؟ سعید ما برای شما و خانواده تان خوشحالیم!« پس از 
این، هشتگ #سعید_ملک پور در توییتر فارسی داغ شد. در ادامه نمونه هایی 
از پیام های منتشر شده توسط کاربران را می خوانید:» لطفاً ما رو هم در جریان 
آزادی ملک پور قرار بدید. یک مرخصی ناگهانی پس از 11 سال حبس و خروج 
از کشور و ورود به کانادا! قضیه خیلی بو می ده... برخلاف رسانه های غربی که از 
ایشون زندانی سیاسی ساختن، به عرضتون می رسونم که ملک پور بنا به اعتراف 

خودش با پول ام آی سیکس، پنج سایت مستهجن فارسی راه اندازی کرده«.

دولت یارانه نمی دهد
میکائیــل دیانی، خبرنگار وطــن امروز 
در واکنــش به تعطیلی ایــن روزنامه در 
اینستاگرامش نوشت: »6 سال هر جمعه 
را سر کار بودم و امروز را نمی دانستم واقعاً 
باید چکار کنم! حتی خانواده ام هم عادت 

نداشتند جمعه ها من را در خانه ببینند!
 6 سال اتاق سردبیری و بستن صفحه یک 
و تیترهایی که هر روز حرفی تازه داشت 
و غوغایی بود در فضای خبری کشور! دوست و دشمن، رفیق و رقیب، چپ و 
راست به تیتر یک و صفحه یک ما رشک می بردند و ما بودیم که می بالیدیم 
که در وطن امروز هســتیم. اما بالاخره هر شروعی پایانی دارد و در وضعیتی 
که کاغذ قیمتش ۹ برابر شــده؛ دولت به رسانه منتقدش یارانه نمی دهد و 
بچه های روزنامه چند ماه است حقوق نگرفته اند؛ مدیریت روزنامه مجبور بود 

که تعطیل کند«.

 محمدتربت زاده  »وطن امروز« شــده است آینه 
دق خیلی هایمــان. منظور از خیلی ها خودمانیم... ما 
رسانه ها... یا به طور مشخص مطبوعات. آینه دق از این 
بابت که هر روز باید از خودمان بپرسیم: »اگر بحران 
کاغذ یقه ما را بگیرد چه؟ گذشــته از بحران کاغذ، 
با ریزش مخاطب در این ســال ها چه کنیم؟ اصلًا به 

که  فرض 
خودمان را از چنگ شبکه های اجتماعی 

و فضای مجازی که مخاطب هایمان را دزدیده است 
خلاص کردیم، گیریم انــدک مخاطبی را که هنوز 
روزنامــه می خواند به هزار بدبختی کشــاندیم پای 
دکه های مطبوعاتی، گیریم با تیترهای پر سروصدا و 
گزارش های جنجالی، برای خودمان ســری در سرها 
درآوردیم، اما دست آخر اگر سرنوشتمان بشود مثل 
وطن امروز چه؟ اصلًا بی خیالِ تیترهای پرسروصدا 
و گزارش هــای جنجالی! فردا روزی اگر بحران کاغذ، 
مشکلات مالی یا هزار معضل دیگر، »ما« روزنامه نگارها 
و خبرنگارها را از کار بی کار کرد، چطور به روی زن و 
بچه مان نگاه کنیم؟ جواب صاحبخانه را چه بدهیم؟« 
و هزار دغدغه دیگر که هر روز ســوهان می شــوند و 

می افتند به جان روح و روان روزنامه نگارها.

 همه چیز از 88 آغاز شد
تیترها و گزارش های جنجالی »وطن امروز« به اندازه 
عمر روزنامه اش قدمت دارد. اصلًا شاید به قول بعضی 
از اهالی رســانه ، وطن امروز شــهرتش را مدیون آغاز 
فعالیتــش در ســال های پر تنش 88 باشــد. اگرچه 
نخستین شماره این روزنامه در روزهای داغ انتخابات 
88 منتشر شد، اما مجوز انتشارش دو سال پیش صادر 
شــده بود. اگر بپذیریم وطن امروز در سال های اولیه 
حضورش در عرصه مطبوعات آنچنان برای اهالی رسانه 
شناخته شده نبود، باید نخســتین حاشیه سازی این 
روزنامه را مربوط به ماجرای افشاگری اش علیه »رادیو 
فردا« بدانیم. سال ۹۲ بود که روزنامه وطن امروز در تیتر 
اولش مدعی شد، رادیوفردا با سخنگوی »جیش العدل« 
مصاحبه کرده اســت. هرچند رادیوفــردا این ماجرا را 
تکذیب کرد اما حمایت رســانه هایی مثل »رجانیوز« 
از وطن امروز، نام این روزنامه را ســر زبان ها انداخت. 

  از منتقدان می ترسند
دی 13۹3، هیئــت نظــارت بر مطبوعــات به علت 
»توهین به رئیس جمهوری از طریق درج کاریکاتور« 
و تیتر نخستی که در تخریب رابطه با همسایگان و در 
مغایرت با مصوبات شورای عالی امنیت ملی تشخیص 
داده شــده بود، وطن امــروز را دادگاهی کرد. تقریباً 

دو ســال بعد هم 
تیتر »خبر مرگش« که برای انتشــار خبر مرگ 

پادشــاه عربســتان روی صفحه نخستش قرار گرفته 
بود، این روزنامه را دادگاهی کرد. همان سال مطلبی 
با تیتر »پســابرجام و نعل های وارونه« در این روزنامه 
به چاپ رســید که برای چندمین بــار بر و بچه های 
وطن امــروز را به دادگاه کشــاند. با وجــود این، اما 
روزنامه جنجالی کشــورمان تقریباً از تمام اتهاماتش 
تبرئه شد. حاشیه ســازی های وطن امروز آن قدر زیاد 
اســت که احتمالاً می شود درباره اش کتاب نوشت؛ به 
همین خاطر ســر و ته حاشیه سازی های این روزنامه 
را با بخشی از مصاحبه مدیر مسئولش یعنی »مهرداد 
بذرپاش« جمع می کنیم: مسئولان دولت چون از نظر 
کار اجرایی ضعیف هســتند، از منتقدان می  ترسند و 
اینکه این روش آن ها با ژســت آزادی بیان سازگاری 
ندارد. دبیرخانه شــورای امنیت برای نخستین بار در 
تاریخ جمهوری اسلامی با رویکرد سیاسی با منتقدان 
برخــورد می کند، در حالی که ایــن نهاد باید رویکرد 
فرابخشی داشته باشد تا به اعتبارش آسیب وارد نشود، 
همین نهاد در برابر اظهارات بعضی از مقامات دولتی 
که خلاف امنیت ملی بوده حتی تذکر هم نداده است.

 روزنامه نگارهای تهاجمی
تقریباً دو روز پیش بود که صفحه اینستاگرام روزنامه 
وطن امروز با انتشــار تصویری از اعضای تحریریه اش، 
پایان رســمی کار این روزنامــه را اعلام کرد. در متن 
این پست اینستاگرامی آمده بود: »به اطلاع می رسانیم 
که روزنامه وطن امروز به دلیل مشــکلات مالی از فردا 

منتشر نخواهد شد«.
پســت اینســتاگرامی وطن امروز همانــا و واکنش 

چهره  های مختلــف به آن همان! یکــی از جنجالی 
ترین واکنش ها مربوط به »حسام الدین آشنا« مشاور 
رئیس جمهور بود. آقای آشــنا بــا کنایه به تیترهای 
جنجالی و گزارش های پرســروصدای ایــن روزنامه 
و مواضــع گاه ضددولتــی اش، در صفحه توییترش 
نوشــته بود: »تا فضای سایبری هســت، وطن امروز 
نیازی به کاغذ نــدارد. نیروهای جوان 
و باانگیزه، یادداشت نویس های جسور، 
گرافیست های نوآور، تیترزن های قهار، 
حامیان سیاســی پرتوان؛ این نسل از 
روزنامه نگاران تهاجمی فقط ســنگر 

عوض خواهند کرد«. 
چهره هایی  بودنــد  مقابل  در 
هم که حسابی از خبر تعطیلی 
وطن امروز شــوکه شده بودند. 
مثلًا علی قلهکــی، روزنامه نگار 
و فعــال رســانه ای در توییتــر 
نوشــته بود: »روزنامه وطن امروز 
چوب»استقلالِ مالی« و »حُریتِ 
می خــورد.  را  خــود  سیاســی« 
روزنامه ای که نقش جدی در افشای 
جریــان غرب گرای حامــی برجام 

در  روزهایی که »فلسفه مذاکره با غرب« داشــته، 
درحال فروپاشــی ا ست، تعطیل شد! و جالب تر اینکه 
برخی از رسانه های حامی برجام با اسپانسرهای نفتی و 

غیرمسلمان سرپا هستند«.

 اما درواکنش هایی عجیب!
منتقدان سرســخت وطن امروز بارها با تیترهای تند 
و تیــز و گزارش های تند و تیزتر نوازش شــده بودند 
نتوانستند خوشحالی خودشان را از تعطیلی وطن امروز 

بروز ندهند .
علی قنواتی، فعال رسانه ای در واکنش به تعطیلی این 
روزنامه در توییتر نوشــته است: »هر چیزی که روی 
کاغذ قطع بزرگ چاپ شود و از نرم افزار ایندیزاین برای 
صفحه آرایی استفاده کند »رسانه« نیست! وطن امروز 
در صــورت وجود قانون درســت بــرای مطبوعات و 
رسانه ها یا همان اول انتشار تعطیل می شد یا مجبور 
می شد رویه خود را اصلاح کند. تعطیلی یک روزنامه 
شادی ندارد، اما تعطیلی یک »خزعبل نامه« چرا؛ البته 
اگــر در همان ابتدا اتفاق می افتاد! پس از 1۰ ســال 
خزعبل پراکنی؟ گریه هــم دارد! وطن امروز با رانت و 
عدم شفافیت مالی متولد شد، با رانت و عدم شفافیت 
مالی زیســت و با رانت و عدم شفافیت مالی به درک 
واصل شــد«!لحن تند و تیز و بی ســابقه علی قنواتی 
بی رحمانه به نظر می رسد نمی شود بی انصافانه از تخته 
شدن در یک روزنامه خوشحال باشیم یا برای بیکاری 
همکارانمان پایکوبی کنیــم؛ پس بگذارید آرزو کنیم 
وطن امروزی ها یک بار دیگر به جمع اهالی مطبوعاتِ 

کشورمان برگردند.....تر و اصولی تر. 

جسدهایی که میلیون میلیون می ارزند!
فؤاد آگاه / کمتر از دو سال پیش، خبرگزاری »رویترز« گزارش جالبی درباره 
پشت پرده صنعت فروش جســد در آمریکا منتشر کرد. برای یادآوری، چند 
سطر از آن گزارش را بخوانید تا بعد برویم سراغ حرف اصلی: »سال هاست که 
مؤسسه ای به نام »مرکز منابع بیولوژیک« )BRC( در ایالت آریزونای آمریکا 
افرادی را که روزهای پایانی عمر خود را سپری می کنند، ترغیب می کند بدن 
خود را برای پیشبرد علم اهدا کنند... روزی که ما به این مرکز رفتیم، جسد یک 
کارگر بازنشسته به نام »کونراد پاتریک« در مقابل »سام« مسئول بسته بندی 

جسد قرار داشت. 
 BRC13112103 پاتریک اکنون فقط یک کالا بود که با کد شناســایی
شناخته می شد. او بدنش را فروخته بود و هر عضو بدنش ممکن بود تا چند 
روز دیگر به همراه یک فاکتور به یک گوشه از آمریکا ارسال شود. سام جسد 
پاتریک را پس از قطعه قطعه کردن، در هفت بخش مختلف بسته بندی کرد. 
پای چپش باید به یک آزمایشــگاه پزشکی در شیکاگو فرستاده می شد. شانه 
چپش را یک مؤسسه در لاس وگاس سفارش داده بود تا از آن در یک سمینار 
جراحی استفاده کند. سر و ستون فقرات پاتریک هم نصیب یک دانشگاه محلی 
در آریزونا شــد. بقیه اندام های او از جمله پای راســت و زانوی چپش نیز در 
فریزرهای بزرگ شرکت قرار گرفت تا بانک چند میلیون دلاری اعضای بدن 
آن را کامل تر کنند«.رویترز در گزارش خود به این نکته هم اشاره کرده بود که 
بسیاری از مردم آمریکا از مردم عادی گرفته تا خانواده افرادی که جسد خود را 
به این مراکز اهدا کرده اند، از این نکته غافلند که پدیده ای به نام تجارت جسد 

و اعضای بدن در کشورشان چه ابعاد گسترده ای دارد. 
دلالان بــدن در آمریــکا پــس از ارتباط با یــک اهداکننده یا خانــواده او، 
رضایت نامــه ای را برای امضاکردن به آن ها می دهند که به زبان فنی نوشــته 
شده و درک آن برای بسیاری از آن ها که معمولاً از تحصیلات بالایی برخوردار 
نیستند، مشکل اســت. این رضایت نامه به دلالان و مراکز فروش اجساد این 
اجازه را می دهد که اجساد را تکه تکه کرده و هر بخش از آن را به قیمت های 

گزافی به مراکز مختلف بفروشند.
جالــب آنکه در بســیاری از موارد به دلیل نبود نظــارت دولت، اعضای بدن 
انســان هایی که جسدشــان به این مراکز اهدا یا فروخته شده است، مجدد 
توســط دلالانِ بدن خریداری شــده و در بازار سیاه به فروش می رسند. خبر 
اصلی اما این است که دیروز »باشگاه خبرنگاران جوان« به نقل از وب سایت 
»ای .بی .ســی« نوشت: »جیم استافر« یک جوان اهل آریزونا 6 سال پیش با 
کلی خوش خیالی و در اقدامی انسان دوستانه، جسد مادر 73 ساله اش را به امید 
اینکه تحقیقاتی روی مغز او انجام بگیرد تا به درمان بیماری آلزایمر کمک کند، 

به »مرکز منابع بیولوژیک« آمریکا اهدا کرده بود. 
این مرکز هم فرمی را برای امضا پیش روی جوان گذاشته که در آن قید شده 
بود از جسد اهدا شده به جز در تحقیقات پزشکی استفاده نشود. »جیم استافر« 
اما معلوم نیســت چگونه متوجه می شود که مرکز بیولوژیک جسد مادرش را 
به ارتش آمریکا فروخته است. گویا جوان آمریکایی شکایت کرده و این را هم 

متوجه شده که فقط یکی از ده ها شاکی در این زمینه است.

 مجازآباد
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ورزش
وعده ملی پوش شمشیربازی درمیان کمبودها

 عابدینی: طلای المپیک2020 
را می گیرم

چرا اسدی پرسپولیسی نشد؟

 ابهام در مورد خرید 
جدید دنیزلی

 گفت و گوی قدس با احمدرضا کریمی،  محقق و تدوینگر کتاب »تقی شهرام به روایت اسناد«

ساده ، پرنکته ، مستند

گمانداران و کمانداران
همه ما گمان می کنیم هر چه گفته نشده، شنیده هم نشده است، اما در واقعیت 
این طور نیست. »گمان« برای خودش جهانی است، جهانی که جهان گمان هاست 
بی نهایت اندر بی نهایت است. ما گمان می کنیم که نگفته ایم و نمی خواهیم بگوییم، 
اما همین گمان ظرفیتی عجیب دارد که در آن ناگفته ها شنیده می شوند. گمان ها 
بسیار کشنده تر از کمان های پهلوانان نبردهای قدیم، هر لحظه کشیده و کشیده تر 
می شوند و کشته هم می دهند. اهل گمان و گمانه زن ها بسیار مقتدرتر از کمانداران 
و تیراندازانند و هر کجا هم بروی آســمان همین رنگ است و گمانداران مترصد 
نشسته اند و بی وقفه شلیک می کنند. مراقبت از گمان ها چنان است که باید به خدا 
پناه برد و جز خدا هیچ پناهی نیست. اما به هر حال قدری از موضوع قابل تقدیر و 
اندازه گیری است و می شود مدیریتش کرد. به زوج های جوانی که از من توصیه ای 
خواسته اند همیشه گفته ام که برداشت ها و گمان های خودتان را هیچ وقت ملاک 
ارزیابی قرار ندهید. یعنی فکر نکنید دیروز که همســرم این حرکت را انجام داد 
منظورش فلان چیز بود. ممکن است یک حرکت خاص ده ها معنا داشته باشد و 
همسر شما  معنایی دیگر از آن را مدنظر داشته باشد. با گمان خودتان به وجود او 
شلیک نکنید. هر وقت دیدید گمان ها در وجودتان زیاد شده اند چهار قُل بخوانید 
و با همسرتان حرف بزنید و درباره معنای اتفاقات از او سؤال کنید. راهی جز زبان 
و گفت وگو نیست. حتی آن ها که به جایی می رسند و زبان خاموشی را می شنوند 
و اشارات نظر را درمی یابند هم از همین راه رفته اند. پس در توهم نباشید و حرف 
بزنید. همه دنیا را می شــود به تنهایی شناخت، اما با آدم ها باید حرف زد. حرف 
بزنید و پیش از حرف زدن حرف بشــنوید اجازه بدهید آدم ها خودشان را به شما 
بشناسانند.باور نمی کنید، اما من به تجربه دیده ام که حرف نزدن و حرف نشنیدن 
چه ســهم بزرگی در اختلافات ما آدم ها دارد. در یکی از دعواهایی که با وساطت 
من ختم به خیر شد، طرفین دعوا دو سال همدیگر را به خاطر یک برداشت غلط 
از جملات گفته شده رنج می دادند، در حالی که می شد با چند پرسش به منظور 

طرف رسید. پرسش نخست و گفت وگوی نخست مهم است. 
اما نکته کنکوری ماجرا اینجاست که حوصله داشتن و 

ادامه دادن گفت وگو و به کمین نشســتن مهم تر از 
آغاز گفت وگو است. گاهی فرد خودش هم نمی داند 
چــه می گوید، باید از او پرســید و درباره حرفش، 
حرف زد. بســیاری از دعواها نتیجه همین است 
که ما با هم گفت وگو نمی کنیم. یا با شنیدن اولین 

حرف، گمان می کنیم که حرف آخر را شــنیده ایم.

پورعلی گنجی در گفت و گو با قدس:

 فرانسوی ها آمارم 
را درآوردند

 پورعلی گنجی پس از تجربه ای که در چین داشت حالا در تیم العربی قطر 
به یک عنصر مهم بدل شده است. او سعی می کند با حفظ آمادگی خود در 
این تیم راه ورود به تیم های بهتر را نیز برای خود هموار کند. چند وقتی است 
صحبت از حضور پورعلی گنجی درتیم های فرانســوی هم به میان آمده، اما 
بعید است که باشگاه العربی با این انتقال موافقت کند مگر آنکه حق ترانسفر 

این بازیکن پرداخت شود.

  چندی پیش صحبت از انتقال تو به 
یک تیم فرانسوی به میان آمد. دراین باره 

می توانی توضیح تازه ای داشته باشی؟
در  العربــی  اردوی  درجریــان 
بارســلونای  شــهر  نزدیکی های 
اســپانیا بود که ما بــا تیم تولوز 
فرانسه بازی کردیم. من در بازی 
قبل آن حضور نداشتم اما در این 
بازی به میدان رفتم که شــنیدم 

مسئولان تیم تولوزدرباره من...

باور می کنید؟

 روزنوشته های علی محمد مؤدب

کلیدها

تعطیلی روزنامه »وطن امروز« در فضای مجازی حاشیه ساز شد

وطن دیروز!
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 سرمربی تیم ملی کشتی آزاد
 نوجوانان در گفت و گو با قدس:

قهرمان اصلی 
شاگردانم 

هستند
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هاشمرســائیفر: امیر توکلیان را مربی صبور و با دانش 
می دانیم. او زمانی که خودش هم روی تشک می رفت مقابل 
همه ناملایمات با صبری ویژه و کوششی قابل تحسین سعی 
می کرد حقش را بگیــرد. در عرصه مربیگری هم بدون ادعا 
مدت ها کمک اول مربیان بزرگی چون رسول خادم بود و البته 
همه گاه به کار کردن روی سنین پایه علاقه ویژه ای نشان داده 
است. همین هم بود که فدراسیون تیم نوجوانان را چشم بسته 
به او سپرد و او از هیچ همه چیز ساخت. تیم توکلیان در حالی 
نایب قهرمان جهان شد که به گواه همه قهرمان اصلی مسابقات 
جهان، نوجوانان ایران است. با این سرمربی مشهدی همکلام 

شدیم تا از درس هایش در این سال ها بشنویم. 

میخواهیمبدانیمازقهرمانیآسیاتانایبقهرمانی
جهانچهبرتیمشماگذشت؟

با توجه به اینکه فاصله مســابقات آسیایی و جهان کم بود 
سعی کردیم در مسابقات آسیایی بچه ها را برای جهانی به 
اوج آمادگی برســانیم. در واقع اولویت اصلی ما رقابت های 
جهانی بود و به نوعی آسیایی را به چشم تورنمنت نگاه کردیم. 
با این حال در آسیا حریفی جلودار بچه های ما نبود. حتی در 
مسابقات جهانی هم نوجوانان ما سنگ تمام گذاشتند و با 

یک اشتباه داوری مجبور شدیم روی سکوی دوم برویم.

صحنهگریهکردنملیپوشــانبرسکویدوم،
جهانیشد

واقعاً دردناک بود که در اوج شایستگی نایب قهرمان شدیم. 
در واقع باورمان نمی شد و شرمنده مردم شدیم.

باوجودنایبقهرمانیدرجهانازعملکردخودتان
درتیمملینوجوانانناراضیهستید؟

زمانی کــه هدایت تیم ملــی را قبول کردم فدراســیون 
۹ماه بلاتکلیف بود و با کمترین امکانات توانستیم هشت 
فینالیســت در رقابت های آســیایی و ۶ فینالیســت در 
رقابت های جهانی داشته باشیم. در رقابت های جهانی نیز 
تا ظهر روز پایانی ما قهرمان جهان بودیم اما یکسری اتفاقات 
دست به دست هم داد تا روســیه جای ایران را در سکوی 

نخست بگیرد.

اماقهرمانیدرمشتشمابود
متأسفانه سرِ تیم ما را بریدند، کشتی گیر 51 کیلوگرم ما 
را دیسکالیفه کردند و روس ها را با دو امتیاز بیشتر قهرمان 
کردند؛ زیرا دوست داشتند آن ها قهرمان شوند. آن روز خیلی 

احساس تنهایی کردم. کشتی گیران ما موفق شدند حریفان 
آمریکایی، روس، آذربایجانی و گرجســتانی که همه جزو 
مدعیان جهان هستند را شکست بدهند و جا دارد به همه 
کشتی گیرانم و اعضای کادر فنی که در این چند ماه من را 
تحمل کردند خسته نباشید بگویم. از تمامی کشتی گیرانم 
و حتی قلی زادگان راضی ام و معتقدم همگی خوب ظاهر 
شدند و شایسته بهترین نتایج بودند و معتقدم قهرمان اصلی 

شاگردان من هستند.

درراهآمادهسازیجامجهانیچهکارهاییانجام
دادید؟

برای حضور در این رقابت ها پنج مرحله اردو برگزار کردیم 
که دو اردوی آن در رامسر و مشهد بود و سه اردوی بعدی هم 

در خانه کشتی برگزار شد.

یکیازچالشهایاصلیدرتیمهایملیبرگزاری
مسابقاتانتخابیاست.شمادرتیمملینوجوانان

مسابقهانتخابیهمبرگزارکردید؟
 برای برطرف کردن ابهام، در دو وزن ۶5 و ۹2 کیلوگرم 
مسابقه انتخابی گذاشتیم و بعد تیم برای آسیایی انتخاب 
شد. ســال گذشــته نوجوانان ما قهرمان آسیا و جهان 
شدند، ولی تیم ســال گذشــته، تیم قهرمان دنیا بود، 
اما مــن تیم نونهــالان را تحویل گرفتم شــاید باورتان 
نشود اما درمسابقات آســیایی ۶ نفر اصلًا نخستین سفر 

برون مرزی شان را تجربه کردند.

پسازایننایبقهرمانیدرخواســتشــمااز
مسئولانبرایحفظاینبچههاچیست؟

باید از این کشتی گیران مثل یک تیم قهرمان تجلیل شود 

تا سبب دلگرمی و افزایش انگیزه شان شود.از کمیته ملی 
المپیک و وزارت ورزش می خواهم از این نخبگان ورزشی 
به طور جدی حمایت کنند و نگذارند به حال خودشــان 
رها شوند. رئیس فدراسیون نیز قول هایی به بچه ها داده که 
امیدوارم انجام شود و کشتی گیران آینده ساز ایران با انگیزه 

زیاد کشتی را دنبال کنند.

انتظارتانازشاگردانتانچیست؟
این ها ذخایر کشتی ایران هستند که زحمات زیادی برایشان 
کشیده شده است. نباید این نفرات به حال خود رها شوند. 
خودشان هم باید تلاش کنند تا در مسیر درستی قرار بگیرند. 
در واقع به ثمر نشستن این نسل حاصل کار دوسویه است که 

باید مکمل هم باشند.

مقصراصلــیازبینرفتنقهرمانــیایراندر
مسابقاتجهانیراچهکسیمیدانید؟

در نحوه قضاوت داوران اشتباهات زیادی بود و داور قزاق 
نیز اشتباهات فاحشی داشت. وقتی قلی زادگان شکست 
خورد حاضر نبود با داور دست بدهد که من به او پرخاش 
کردم که به وسط تشک برود و بارها فریاد زدم که او نیز 
این کار را انجام داد این اتفاق بهانه دســت آن ها داد تا 
این کار را با تیم ایران بکنند و ایــن اتفاق درس بزرگی 

برای ما بود.

برایقلیزادگاندقیقاًچهاتفاقیافتاد؟
او یک بچه 1۶ ســاله بود که با شکست در ثانیه های پایانی 
به شدت تحت تأثیر قرار گرفته بود و اشک می ریخت. بعد 
از آن او به ســمت من آمد و از پایین تشک به سمت مربی 
اوکراینی رفت تا با اودست بدهد، حتی مربی اوکراینی نیز 
سر قلی زادگان را بوسید اما تیم داوری قلی زادگان را به دلیل 
اینکه چرا از همان بالای تشک به سمت مربی حریفش نرفته 

با سخت گیری دیسکالیفه و از مسابقات اخراج کرد.

برنامهبعدیتانچیســت؟درهمینســمت
میمانید؟

باید در جلســه ای با آقای دبیر شــرکت کنیم تا ببینیم 
خواسته های رئیس جدید فدراسیون چیست . باید عملکرد 
تیم ملی را آنالیز کنیم و از اشتباهاتمان درس بگیریم. بدون 
شــک حداقل 40 درصد نفرات تیم ملی کشــتی آزاد در 
المپیک 2024 را همین نفرات حال حاضر تیم ملی نوجوانان 

تشکیل می دهند. 

سرمربیتیمملیکشتیآزادنوجواناندرگفتوگوباقدس:

قهرمان اصلی شاگردانم  هستند

فندرفارت:جایدبیکباشمبادوچرخهبهمادریدمیروم!
ورزش:ستاره هلندی ســابق رئال مادرید به هموطنش دنی فن دبیک که مورد علاقه 
این باشگاه است توصیه کرد که پیشنهاد کهکشانی ها برای بازی در سانتیاگوبرنابئو را 
رد نکند. رافائل فن درفارت می گوید: »اگر جای او بودم، حتی اگر لازم بود با دوچرخه به 
مادرید بروم، این کار را می کردم. الان بهترین فرصت برای فن دبیک اســت که به رئال 
مادرید برود. رئال یک پیش فصل بد را سپری کرده و هوادارانش انتظار یک خرید جدید 
دارند. فن دبیک هم فرصت های خودش را برای بازی در رئال مادرید خواهد داشت اما 

این هم یک واقعیت است که رقابت داخلی در رئال بسیار شدید است.«

رکوردجهانبخشدربرایتونشکستهشد
ورزش:باشگاه برایتون رسماً از عقد قرارداد چهار ساله با آدام وبستر، مدافع 24 ساله 
تیم فوتبال بریستول سیتی خبر داد. وبســتر که 47 بازی برای بریستول به میدان 
رفت و سه گل هم به ثمر رساند، در روزهای گذشته، تست های پزشکی برایتون را با 
موفقیت پشت سر گذاشت. مطابق اعلام سایت BBC، مبلغ این انتقال، 20 میلیون 
پوند بوده که رکورد نقل و انتقالات باشگاه برایتون را شکسته است. این رکورد پیشتر 
در اختیار علیرضا جهانبخش، هافبک ایرانی تیم برایتون بود که فصل گذشته با مبلغ 

17 میلیون پوند از آلکمار به انگلیس رفت.

مسیسهماهازحضوردرردهملیمحرومشد
ورزش:پس از اینکه لیونل مسی در پایان مسابقات جام ملت های آمریکای جنوبی، داوران را 
به تبانی و جانبداری از برزیلی ها و  کنفدراسیون فوتبال آمریکای جنوبی )کنمبول( را به فساد 
متهم کرد، این کنفدراسیون واکنشی جدی تر به اظهارات مسی نشان داد. کنمبول، کاپیتان 
تیم ملی آرژانتین را به مدت سه ماه از حضور در دیدارهای بین المللی محروم و به پرداخت 50 
هزار دلار محکوم کرد. بدین ترتیب مسی نمی تواند در سه دیدار دوستانه آلبی سلسته برابر 
آلمان، مکزیک و شیلی به میدان برود و یک دیدار انتخابی جام جهانی 2022 را به خاطر اخراج 

در دیدار رده بندی جام ملت های آمریکای جنوبی، از دست خواهد داد.

ناینگولان:اینترراازتصمیمشپشیمانمیکنم
ورزش:ستاره بلژیکی که به تیم سابقش کالیاری برگشته، امیدوار است که در این تیم 
طوری بازی کند که مسئولان اینتر به اشتباه تصمیم شان در فروش او پی ببرند. راجا 
ناینگولان می گوید: »خوشحالم که به خانه برمی گردم. این انتخاب خودم بود هرچند برای 
ترک اینتر کمی تحت فشار قرار گرفتم اما در نهایت این تصمیم را گرفتم که به کالیاری 
بیایم و امیدوارم که اینجا عملکرد خوبی داشته باشم. گزینه های دیگری هم داشتم اما 
انتخاب کالیاری برایم بسیار آسان بود. حالا من می خواهم خودم را به چالش بکشم و 

به جایی برگردم که به اینتر ثابت کنم تصمیمش برای انتقال من اشتباه بوده است.«

حمیدرضاعرب: پورعلی گنجی پس از تجربه ای که در 
چین داشت حالا در تیم العربی قطر به یک عنصر مهم بدل 
شده است. او سعی می کند با حفظ آمادگی خود در این تیم 
راه ورود به تیم های بهتر را نیز برای خود هموار کند. چند 
وقتی اســت صحبت از حضور پورعلی گنجی درتیم های 
فرانسوی هم به میان آمده، اما بعید است که باشگاه العربی 
با این انتقال موافقت کند مگر آنکه حق ترانسفر این بازیکن 

پرداخت شود.

چندیپیشصحبتازانتقــالتوبهیکتیم
فرانسویبهمیانآمد.دراینبارهمیتوانیتوضیح

تازهایداشتهباشی؟
درجریان اردوی العربی در نزدیکی های شــهر بارسلونای 
اســپانیا بود که ما با تیم تولوز فرانسه بازی کردیم. من در 
بازی قبل آن حضور نداشتم اما در این بازی به میدان رفتم 
که شنیدم مسئولان تیم تولوزدرباره من از مسئولان باشگاه 
پرسیده بودند که مسئولان العربی هم گفته بودند که من 
سه فصل دیگر با این تیم قرارداد دارم. درواقع اگر بخواهند 
من را منتقل کنند باید پول خوبی از باشگاهی بگیرند که من 
را می  خواهد. من تابع تصمیم باشگاه هستم. اگر بخواهند 
بمانم با قدرت کارم را ادامه می دهم واگر هم تصمیم دیگری 

بگیرند می پذیرم.

بهتازگیهممهدیطارمیبهپرتغالرفتهوحتی
صحبتازحضوربیرانونددرتیمهایاروپاییاست.

به نظرم بیرانوند با انتقال به اروپا می تواند بیشتر پیشرفت 
کند. البته اگر پیشنهادی بیاید و او به توافق برسد. انتقال او 
به ایتالیا سبب افتخار ما خواهد شد و معتقدم او در سری آ 
هم می تواند روزهای موفقی را تجربــه کند. البته باز هم 
تأکید می کنم که اگر انتقال نهایی شود. درباره بازیکنانی 

که کنارشان بازی کرده ام، فقط می توانم این را بگویم که 
توانایی هایشان بیشــتر از این حرف هاست و می توانند به 
مدارج بالایی برســند. منتها یک بحث هم مطرح است و 
اینکه شرایط و محدودیت هایی که وجود دارد ادامه کار را 
برای پیشرفت بازیکنان ایرانی سخت می کند. البته سخت 

و نه غیرممکن.

لیگستارگانقطربهزودیشروعمیشود.هفته
نخستهمباتیمیبازیداریدکهامیدابراهیمیرا

دراختیاردارد.
هیچ دیداری در لیگ ســتارگان قطر آســان نیست، به 
خصوص که حریفتان در نخســتین گام الاهلی باشــد. 
امیدوارم یک بــازی کم نقص انجام بدهیــم و نتیجه در 
نهایت به سود ما رقم بخورد. برای امید ابراهیمی هم آرزوی 
موفقیت دارم.الاهلی تیم قدرتمندی اســت که بازیکنان 
آماده ای در اختیار دارد و چند ستاره نیز جذب کرده. آن ها 

فصل پیش خوب بودند و این فصل نیز قوی هستند.

دوستداریروبهرویکداممهاجمجهانبازی
کنی؟

الحمدلله مقابل بســیاری از مهاجمان مانند کریستیانو 
رونالدو، زلاتان ایبراهیموویچ و دیه گو کاستا بازی کرده ام، 

اما دوست دارم یک بار هم مقابل لیونل مسی قرار بگیرم.

دوستداریپشتسرتکدامدروازهبانبهجز
علیرضابیرانوندبازیکند؟

ما بهتریــن دروازه بان را داریم و وقتــی بیرانوند درون 
دروازه اســت خیالمان راحت است، اما سال های پیش 
عملکرد ادوین فن درســار در منچستریونایتد را خیلی 

دوست داشتم.

ورزش: مجتبی عابدینی، فاتح نخســتین نشان جهانی 
شمشــیربازی ایران درباره تاریخ ســازی اش می گوید: 
مسابقه جهانی ســالی یک بار برگزار می شود و اهمیت 
بالایی برای همه کشــورها دارد، امســال حضور در این 
مسابقه برای گرفتن سهمیه المپیک هم مطرح بود و همه 
با قدرت آمده بودند و من پس از 22 سال موفق شدم مدال 
برنز جهانی را بگیرم. این مدال برایم ارزشمند بود، حریفان 
قدرتمندی را شکست دادم و از بین مدال هایی که گرفتم 

این برایم ارزشمندترین است.

وعده طلای المپیک
در ادامه عابدینی با اشــاره به اینکــه در المپیک لندن 
سی و ششم شده بود، یادآور شد: وقتی داشتیم به همراه 
مربی ام از دهکده مســابقات برمی گشــتیم در هواپیما 
با هم عهد بســتیم که المپیک بعدی مدال بگیریم. در 
المپیک ریو هم تا پای مدال رفتم و ناداوری هایی پیش 
آمد، اما اکنون تمام هم و غم من 2020 است و سهمیه 
المپیک را هم در انفرادی هم در تیمی خواهیم گرفت. 
وی اذعان کرد: قول مدال طلای المپیک را می دهم چون 
در ریو حقم بود که طلا بگیــرم و اگر به فینال می رفتم 
طلا می گرفتم و بازیکنی را که طلا گرفته بود دو ماه قبل 

شکست داده بودم. 

مدال دخترانه!
عابدینی در پاســخ به این پرســش که چــرا مدالت را به 
دخترانتان تقدیم کردید، توضیح داد: پیش از این مسابقات 
حادثه ای برای دختر کوچکم پیش آمد و شیئی وارد چشم او 
شد. در بیمارستان خیلی بهم ریخته بودم و آنجا عهد کردم 
در مسابقات جهانی مدال بگیرم و به مسابقات رفتم تا برای 

دخترانمان مدال بگیرم.

بدون استقبال
عابدینی با اشاره به عدم شناخت مردم از او و دیگر قهرمانان 
شمشیربازی گفت: شمشیربازی پخش نمی شود و مردم 
حق دارند اما پس از المپیک اوضاع بهتر شد، رسانه ها هم 
اگر بیشتر توجه کنند و مسابقات ما را پخش کنند بد نیست.

وی افزود: درباره این مسابقه مهم آنقدر بازخوردها زیاد بود که 
همه می گفتند به ایران برگردیم به تو چاه نفت می دهند، یا فلان 
ماشین دیگر قطعاً مال تو است و... بنده هم به همسرم گفته 
بودم درست است که ساعت ۶ هواپیما روی زمین می نشیند، 
ولی چون ما کار زیاد داریم و باید عکاسی و مصاحبه کنیم فکر 
می کنیم ۹ و 10 به خانه برسیم اما هیچ کس در فرودگاه نبود و 
ساعت 7 خانه بودیم! خیلی دوست داشتم کسی بیاید، به هر حال 

نخستین بار بود به چنین مدالی رسیده بودیم اما کسی نیامد.

قرارداد 9 میلیونی
شمشــیرباز المپیکی ایران گفت:  بگذارید مبلغ قرارداد را 
نگویم چون زشــت است و آبروی شمشــیربازی می رود! 
قراردادم در لیگ ســالی ۹ میلیون اســت! شمشیربازان 
سایر کشــورها با چند نفر همراه و ماساژور و امکانات زیاد 
در مسابقات بین المللی و جهانی حاضر می شوند، ولی ما با 
دستان خالی و همان تمریناتی که در سالن های به دور از 

استاندارد انجام می دهیم، به مدال می رسیم.

22 سال شمشیربازی
نفر چهارم المپیک 201۶ برزیل درباره اینکه تجربه او چقدر 
در کسب مدال تأثیر داشته است؟ اظهار داشت: خوب پشت 
سر این موفقیت ها، سال ها تجربه نهفته است. جالب اینکه 
من در 2۶ تیرماه 1۳7۶ وارد رشته شمشیربازی شدم و پس 
از 22 سال مصادف با ورودم به این رشته ورزشی، سرانجام 

مدال جهانی را کسب کردم.

پورعلیگنجیدرگفتوگوباقدس:

فرانسوی ها آمارم را درآوردند
وعدهملیپوششمشیربازیدرمیانکمبودها

عابدینی:  طلای المپیک2020 را می گیرم

خبر

غیبتقطعی۲ملیپوش
مسسونگوندرباشگاههایآسیا

ورزش:تیم فوتسال مس سونگون برای شرکت 
در مسابقات فوتسال قهرمانی باشگاه های آسیا 
امشــب راهی تایلند خواهد شــد. تیم مس که 
مدافع عنوان قهرمانی این مســابقات به حساب 
می آید،  در این بازی ها مسلم اولادقباد و توحید 
لطفی، دو بازیکــن ملی پوش خــود را به دلیل 
مصدومیت در اختیار نخواهد داشــت و به جای 
ایــن بازیکنان محمــد حاجی زاده مســی ها را 
همراهی خواهد کرد.تیم مس سونگون در گروه 
D مسابقات قهرمانی باشگاه های آسیا با تیم های 
ناگویای ژاپن، الظفره اسپورت امارات و کاظمه 
 SC کویــت همگروه اســت. این مســابقات از
1۶ تا 27 مرداد ماه در تایلند برگزار خواهد شد.

ترابزوناسپوربهدنبالتمدید
بلندمدتباحسینی

ورزش:ســایت »دامــگا« ترکیه خبــر داد که 
مسئولان باشگاه ترابزون اسپور این روزها به فکر 
تمدید قرارداد مجید حسینی، مدافع ملی پوش 
ایرانی خود هستند. حســینی در فصل گذشته 
از اســتقلال ایران راهی ترابزون اســپور شد و 
قراردادش با این تیم دو ســاله است. با توجه به 
عملکرد خوب حسینی در فصل گذشته مسئولان 
باشگاه ترابزون اســپور به دنبال تمدید قرارداد 

او هستند. 

جوادرســتمزاده:در تازه ترین اتفاق نقل و انتقالاتی لیگ 
برتر فوتبال ایران، رضا اسدی هافبک فصل گذشته تیم فوتبال 
سایپا راهی تیم تراکتور شد تا شاگرد دنیزلی شود.اسدی پیش 
از تراکتور با باشگاه های دیگر از جمله استقلال و سپاهان هم 
مذاکراتی داشت. گفته می شد این بازیکن همچنین علاقه داشت 
تا لباس پرسپولیس را هم برای فصل آینده بر تن کند که بعد از 

جمع بندی نهایی، پرسپولیس از جذب وی صرفنظر می کند. 

چرا اسدی پرسپولیسی نشد؟
کالدرون روی ربیع خواه برای حضور در خط دفاعی حساب 

باز کرده و با این حســاب تنها گزینه مورد اطمینان برای 
حضور در پست مهم هافبک دفاعی در پرسپولیس کمال 
کامیابی نیا است، بازیکنی که علاوه بر مصدومیت مزمن 
از ناحیه کتف که فصــل قبل بارهــا او را از ترکیب اصلی 
پرســپولیس دور کرد، حالا مشــکل مصدومیت از ناحیه 
همســترینگ هم برای او پیش آمده تا بدین ترتیب نیاز 
به یک هافبک دیگر برای پرســپولیس از سوی کادرفنی 
احساس شــود که در این میان رضا اســدی می توانست 
گزینه خوبی برای حضور در تیم کالدرون باشد ولی ظاهرا 

درخواست بالای اسدی مانع از این انتقال شد.

سپاهان کنار کشید
جدی ترین مذاکرات اسدی پیش از امضای قرارداد با تراکتور 
با باشگاه ســپاهان صورت گرفت. امیر قلعه نویی سرمربی 
سپاهان روی جذب این بازیکن نظر مثبتی داشت اما مبلغ 
درخواستی اسدی او را از این تیم اصفهانی دور کرد. قلعه نویی 
در مورد حضور اسدی در باشگاه سپاهان و اینکه چرا توافق با 
این بازیکن که پیش تر در سپاهان به میدان می رفت، حاصل 
نشد گفت: با آقای اسدی مذاکراتی انجام دادیم، اما رقمی که 
اعلام شد دو برابر سقف خرید سپاهان بود. ما چارچوب مالی 
داریم و همین الان نیز نصف بعضی از تیم ها هزینه نکردیم؛ به 
عنوان نمونه اسدی وقتی مبلغ بالایی گفت از سوی سپاهان 
این مبلغ تایید نشد. ما برای یک بازیکن چارچوب و شیرازه 
تیم خود را از لحاظ مالی خراب نمی کنیم. بارها اعلام کردیم 
باشگاه می تواند قراردادهای خود را اعلام کند و کادر فنی نیز 
این کار را انجام می دهد. همچنان ضرورت خرید دو بازیکن در 

دو پست وجود دارد.

4 میلیارد ناقابل
گفته می شود اسدی از سپاهان مبلغ 4 میلیارد تومان را برای یک 
سال درخواست کرده بود که با مخالفت صریح مسئولان سپاهانی 
مواجه شده بود. هرچند اسدی به تازگی از سوی مارک ویلموتس 
به اردوی داخلی تیم ملی دعوت شده بود اما سپاهانی ها تاکید 
کرده اند که حاضر نیستند این مبلغ را به بازیکنی بدهند که 
سابقه زیادی در تیم ملی ندارد. به فاصله کمتر از 24 ساعت از 
آخرین مذاکره اسدی با سپاهان، این بازیکن به یکباره با باشگاه 
تراکتور به توافق می رسد و ســر از این تیم در می آورد. گفته 
می شود شرایط درخواستی اسدی از تراکتور مشابه با سپاهان 
بوده و مدیران تیم تبریزی حاضر شده اند با درخواست های مالی 
اسدی موافقت کنند. هرچند که باشگاه تراکتور هنوز چیزی در 

این خصوص به صورت رسمی اعلام نکرده است.

امیرمحمدسلطانپور: پس از اینکــه منچستریونایتد در 
تمام تابســتان هری مگوایر مدافع ملی پوش لسترسیتی را 
تعقیب کرد، ســرانجام موفق شــد او را با وجود علاقه مندی 
سیتی، با پرداخت رقمی رکوردشکن به چنگ بیاورد. در زیر 
به پرسش هایی مبنی بر این انتقال و معاوضه بسیار محتمل 

روملو لوکاکو با پائولو دیبالا از یوونتوس پاسخ می دهیم:

چرایونایتدمجبورشــدرکوردگرانقیمتترین
مدافعتاریخرابرایمگوایربشکند؟

شکی نیســت که پرداخت 85 میلیون پوند که 10 میلیون 
بیشــتر از رقم پرداختی لیورپول برای فن دایک است، رقم 
بسیار سرســام آوری برای یک مدافع محسوب می شود، اما 
یونایتد اولویت اصلی خود را از زمان باز شــدن پنجره نقل و 
انتقالاتی خرید یک مدافع تراز اول قرار داده بوده و سولسشر 
هم به شدت خواهان مگوایر بود. آن ها بازیکنانی مانند جونز، 
اسمالینگ، لیندلوف و توانزبه را نیز در ترکیب خود داشتند، 
اما مصدومیــت طولانی مدت اریک بایی آن هــا را برای این 
خرید با انگیزه تر کرد. در حقیقت شــیاطین سرخ برای چند 
فصل اســت که به مگوایر علاقه مند است و با وجود پرداخت 
رقم سنگین سرانجام بازیکن مورد نظر خود را به دست آورد.

مگوایرچقدرعلاقهمندپیوستنبهیونایتدبود؟
منچسترسیتی نیز برای خرید مگوایر علاقه مندی خود را نشان 
داد اما ترجیح او همیشه رفتن به یونایتد بود. منابع مختلف بارها 
گزارش دادند که او به دوستان و نزدیکان خود اعلام کرده که فقط 
به اولدترافورد خواهد آمد و می خواهد جا پای بزرگانی مانند ریو 

فردیناند و نمانیا ماتیچ در خط دفاع این تیم بگذارد.

واکنشهاازداخلباشــگاهمنچستریونایتدبهاین
خریدچهبود؟

یونایتد با اینکه نظاره گر قهرمانی پشت سر هم رقیب و همشهری 
خود منچسترسیتی در لیگ برتر بود، اما اکنون از کنار زدن این 
تیم در این جنگ احساس رضایت می کند. درست است که آن ها 
مجبور شدند پول زیادی برای این انتقال خرج کنند اما در عوض 
یک مدافع با تجربه در لیگ برتر و در سطح ملی به دست آورده و 
برای چندین سال می توانند از یک خرید خوب در خط دفاع خود 

مطمئن شوند. این انتقال و همین طور تمدید قرارداد داوید دخه آ 
خبر خوشی برای ثبات خط دفاع یونایتد بود.

خطدفاعیونایتددربازیهفتهنخستمقابلچلسی
بهچهشکلخواهدبود؟

نکته امیدبخش برای شیاطین سرخ این است که مگوایر در 

تمام اردوی پیش فصل لسترسیتی حضور داشته و از لحاظ 
بدنی آماده حضور در بازی هفته آینده مقابل چلسی هست. 
احتمالاً شــاهد زوج مگوایر و لیندلوف در قلب دفاع یونایتد 
خواهیم بود و باید دید که آیا سران یونایتد توانزبه جوان که 
در اردوی پیش فصل درخشــید را به صورت قرضی واگذار 
خواهند کرد یا نه. جونز و اســمالینگ و البته مارکوس روخو 
دیگر گزینه های یونایتد برای دفاع وسط خواهند بود و البته 
اریک بایی نیز چهار یا پنج ماه دیگر می تواند به ترکیب یونایتد 
برگردد. نکته درخشان دیگر یونایتد خرید آرون ون بیساکا 
برای پست دفاع راســت بود که همان درخشش فوق العاده 
فصل پیش در لباس کریستال پالاس را در بازی های تدارکاتی 
یونایتد از خود نشان داده است. مسلماً او و مدافع چپ یونایتد 
یعنی لوک شا با حضور در کنار مگوایر می توانند سطح بازی 

خود را بیش از پیش ارتقا دهند.

چهترانسفرهایدیگریرامیتوانازیونایتدتوقع
داشت؟

حالا که خیال سولسشــر و همکارانش از خط دفاع راحت شده 
است احتمالاً تمرکز آن ها بر دیگر قسمت های زمین خواهد بود. 
در فاصله پنج روز تا بسته شدن پنجره نقل و انتقالات تابستانی، 
ترانســفری که هواداران یونایتد می خواهند آمدن پائولو دیبالا 
ستاره جوان آرژانتینی است. در چند روز گذشته لوکاکو که از 
رفتن به اینتر ناامید شد، حالا یووه را به عنوان یکی از علاقه مندان 
خود می بیند. یونایتد نیز از فرصت استفاده کرده و بازیکنی که 
برایش جایی دیگر در تورین نیست یعنی دیبالا را می خواهد. همه 
طرف ها با این انتقال موافق هستند اما دیبالا همچنان بین ماندن 
یا رفتن مردد است و همچنین حقوق بالایی را از باشگاه انگلیسی 
طلب کرده است که باید منتظر بود تا در یکی دو روز آینده تکلیف 
این انتقال هم که احتمالاً با آمدن دیبالا به اولدترافورد همراه است 

مشخص شود.

بعدازحواشــیاخیردریکیازبرنامههایشبکهسوم
سیماوتوهینمجریبرنامهبهلوگویاستقلال،موجی
ازانتقاداتبهصداوسیمابهراهافتادهاست.وریاغفوری
بازیکنآبیپوشانپایتختدرپســتیاینستاگرامی
میگوید:»صداوسیماسازمانیاستکهمتاسفانهخیلی
وقتهبسیاریازمخاطبینشراازدســتدادهودراین
سازمانشاهدحضورافرادیهستیمکههنوزازنظرشعور
ودرکبهبلوغنرسیدهاندچهبرسدکهبتواننددرجایگاه

مجری،برنامهایدرخورشانمردمایرانادارهکنند.«

بعــدازتوئیــتجنجالیروملــولوکاکــومهاجم
منچســتریونایتدکهکهعکسیازآمارهایپیشفصل
تیمشرامنتشــرکردکهدرآندومینبازیکنبرتراز
لحاظتستسرعتبودهاست،لوکشاکهدراینتست
نامشبهعنوانکُندترینبازیکنآمدهاستدرتوئیتی
میگویدبهدلیلمصدومیت،کادرفنیازاوخواستهبود
کهبا70درصدتوانشدرتستهاشرکتکند،ولوکاکورا
تهدیدکردهکهاورامجبورنکنددیگرجنبههایآماری

اینتیمرامنتشرکند.

لوک شاوُریا غفوری
باشگاهچلسیدرحســابتوئیترخودباانتشار
عکسی،ازقطعیشدنشمارهپیراهنهایبازیکنان
شیرهایلندنبرایفصلآیندهپردهبرداریکردکه
البتهبعضیازاینانتخابهابرایهوادارانآبیپوش
سوالبهوجودآوردهاست.بهعنوانمثال»ویلیان«
وینگراینتیمکهبعیداستبهعنوانبازیکناصلی
درترکیبحضورداشتهباشد،شــماره10فصل
گذشتهادنهازاردرادریافتکردهکهانتقادبرخی

ازهوادارانچلسیرابرانگیختهاست.

گوییهنــوزباشــگاهآاسرمایتالیاازتصمیم
دقیقهآخریمالکومهافبکبرزیلیدرپشــت
کردنبهآنهــاورفتنبهبارســلونادرفصل
گذشتهخشمگیناســت.اینباشگاهدرتوئیتر
خودبهانتقالمالکومبهباشــگاهزنیتروسیه
بعدازیکفصلناموفقدربارسلوناکنایهزدهو
باتمسخرمیگوید:»افتخارمیکندکهمالکوم
تمامتواناییهاوبزرگیخــودرامیخواهدبه

لیگیمثلروسیهببرد!

آاس رمچلسی

ضد  حمله

عذرخواهیرسمیفدراسیونفوتبالعراق
بخاطراتفاقاتورزشگاهکربلا

ورزش:به نقل از صوت العراق، مراسم افتتاحیه رقابت های فوتبال غرب آسیا 
در ورزشگاه کربلا برگزار شــد. افتتاحیه ای که حضور زنان بی حجاب در آن 
واکنش های زیادی را به دنبال داشت و باعث اعتراض های زیادی شد. اکنون 

فدراسیون فوتبال عراق به خاطر این اتفاق بیانیه ای صادر و عذرخواهی کرد.
در بیانیه فدراسیون فوتبال عراق آمده است: »واکنش هایی که نسبت به برگزاری 
مراسم افتتاحیه به وجود آمده چه به صورت مثبت و چه به صورت منفی برای ما 
محترم است. باید تاکید کنیم که شهر کربلا قداست خاص خود را دارد. وزارت 
ورزش و جوانان برگزاری مراسم افتتاحیه را به یک شرکت لبنانی داد. قرار بود 
که مراسم مختصر باشد و به بهترین شکل کشور ما را که از دست تکفیری ها 
نجات یافت به تصویر بکشد. بسیاری براین باور هستند که این برگزاری چنین 
مراسمی نوعی بی احترامی به دین و قداست شهر کربلا است. فدراسیون فوتبال 
عراق عذرخواهی شدید خود را از آنچه اتفاق افتاده اعلام می دارد. آنچه که اتفاق 

افتاد اصلا عمدی نبود و هدف خاصی نداشت«

سروشدرراهاروپا
ورزش:هافبک تیم فوتبال پرسپولیس که با نظر گابریل کالدرون از این 
تیم کنار گذاشته شد، به دنبال رفتن به فوتبال اروپاست. سروش رفیعی 
بعد از ترک اجباری پرسپولیس به پیشنهادهای رسیده داخلی جواب 
مثبت نداد و به دنبال این است تا در خارج از ایران به فوتبالش ادامه دهد.

شماره 7 پیشین پرسپولیس با پیشنهاد یک تیم قبرسی مواجه شده و 
علاقه مندی اش را برای رفتن به لیگ برتر این کشــور اعلام کرده است. 
هم اکنون مذاکرات رفیعی و باشگاه قبرســی ادامه دارد تا توافق نهایی 

حاصل شود.

پیشنهاداروپاییبرایمدافعتراکتورسازی
ورزش:ایمان سلیمی، مدافع تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز که فصل 
گذشته عملکرد خوبی در ترکیب این تیم داشت،  با پیشنهادی از یک 
تیم یونانی مواجه شده و حتی گفته می شود توافقاتی نیز بین طرفین 
صورت گرفته است.بر همین اساس، ایمان سلیمی و وکیلش قرار است 
جلسه ای را با مدیران باشگاه تراکتورســازی برگزار کنند و پس از این 

جلسه تکلیف نهایی او مشخص خواهد شد.

پیروزیبرایتون
باحضور11دقیقهایجهانبخش

ورزش:در ادامه بازی های دوســتانه باشــگاهی، تیم فوتبال برایتون 
مقابل والنسیا به برتری 2 - یک دســت یافت. در این بازی که علیرضا 
جهانبخش، ملی پوش کشورمان از دقیقه 7۹ به جای پروپر برای برایتون 
به بازی آمد، تیم انگلیســی توســط ماری در دقیقه ۳8 )از روی نقطه 
پنالتی( و دافی در دقیقه 87 به گل رســید و تنها گل والنسیا به وسیله 

چریشف در دقیقه 28 زده شد.

مطهری:انگیزهزیادیبرایشکست
الاتحادداریم

ورزش:مهاجــم تیم فوتبــال ذوب  آهن اصفهان گفت که شــاگردان 
علیرضا منصوریان با تیم پرقدرتی روبه رو می شــوند، اما انگیزه زیادی 
برای شکســت الاتحاد و صعود به مرحله بعدی لیگ قهرمانان آســیا 
دارند. ارسلان مطهری در پاســخ به این پرسش که آیا تیمش می تواند 
در مجموع دو دیدار رفت و برگشت الاتحاد را شکست بدهد، به تسنیم 
گفت: در فوتبال چیزی قابل پیش بینی نیســت و شانس و اتفاقات هم 
مهم است. الاتحاد تیمی اســت که دو بازیکن خارجی آن، ۹0 میلیارد 
تومان قیمت دارند و البته از قیمت دیگر بازیکنان خارجی این تیم خبر 
ندارم. آن ها از لحاظ امکانات فوق العاده هستند، اما ما نیز تلاش می کنیم 

به هدفمان برسیم.

جداییقطعیکاوهرضاییازبروخه
ورزش:به نقل از ســایت فوتبــال24، کاوه رضایی مهاجــم ایرانی در 
برنامه های فیلیپ کلمنت، سرمربی بروخه جایی ندارد و مسئولان این 
تیم، مذاکره برای در اختیار گذاشتن این بازیکن به یک تیم دیگر را شروع 
کردند. مذاکرات بین بروخه و باشگاه شارلوا به خوبی پیش رفته است و به 

نظر می رسد این بازیکن ایرانی به زودی راهی شارلوا خواهد شد.

دوئلایرانیهادرگروهدوم
فوتسالجامباشگاههایآسیا

ورزش:گروه دوم مســابقات فوتســال جام باشــگاه های آسیا شاهد 
رویارویی بازیکنــان ایرانی خواهد بــود. در گروه دوم این مســابقات 
 AGMK ،تیم های تای سون نام ویتنام، نفت الوسط عراق، الریان قطر
ازبکستان در کنار هم قرار گرفته اند.تیم نفت الوسط همانند سال های 
اخیر فرهاد توکلی بازیکن ملی پوش ایرانی را در اختیار دارد.همچنین 
تیم الریان قطر محمد طاهری و محمد صفری دو بازیکن ایرانی دیگر را 
جذب کرده است و بازی این دو تیم عربی در واقع دوئل بازیکنان ایرانی 

هم خواهد بود.

فولادونساجیحریفانتدارکاتیپرسپولیس
ورزش:بنابر اعلام محســن خلیلی، مدیر تیم، سرخپوشان در جریان 
برنامه های آماده ســازی خود ، برنامه بازی های تدارکاتی را به صورت 

هفتگی انجام خواهند داد. 
در همین راستا، گابریل کالدرون این هفته در روزهای چهارشنبه و پنجشنبه 
، 1۶ و 17 مرداد ، شاگردان خود را به مصاف تیم های فولاد اهواز و نساجی 
قائمشهر می فرستد. این بازی ها از ساعت 18 در ورزشگاه شهید کاظمی 
انجام خواهد شد. گفتنی است با توجه به این که شروع بازی های فصل جدید 
به تعویق افتاده اســت، کالدرون قصد دارد با انجام بازی های دوستانه، هم 
شناخت بیشتری نسبت به ویژگی ها و قابلیت های بازیکنان پیدا کند و هم 
ضمن شناسایی ترکیب خود، بازیکنان را با تفکرات تاکتیکی خود آشنا سازد.

دستیاراسپانیاییمجیدی
درانتظارتأییدکمیتهفنی

ورزش:کادر فنی تیم فوتبال امید ایران با درخواست فرهاد مجیدی با 
یک مربی اسپانیایی تقویت می شود. مجیدی در همین ارتباط چندی 
پیش به اسپانیا سفر کرد تا درباره انتخاب این مربی اسپانیایی تحقیقاتی 
را انجام بدهد. حمید استیلی مدیر تیم فوتبال امید ایران درباره اضافه 
شــدن مربی اســپانیایی به تیم امید تأکید کرد: فرهاد مجیدی هفته 
گذشته به اســپانیا ســفر کرد و با یکی دو مربی صحبت هایی داشت. 
مجیدی رزومه هایی گرفته و قرار است در کمیته فنی مطرح شود. باید 

دید با کدام یک موافقت می شود.

منهای فوتبال

بوکسزیرنظرفدراسیونجهانیژیمناستیک!
ورزش:بعد از طولانی شــدن پروســه تعلیق فدراسیون جهانی بوکس، 
فعالیت های المپیکی این رشته با تصمیم IOC زیر نظر فدراسیون جهانی 

ژیمناستیک دنبال می شود!
مدتی است که کمیته بین المللی المپیک به دلیل نگرانی های شدیدی که 
در مورد مدیریت، داوری و وضعیت مالی AIBA داشته، فدراسیون جهانی 
بوکس را با تعلیق مواجه کرده اســت.این اتفاق سبب شده تا برنامه های 
رشته بوکس برای المپیک 2020 دچار وقفه شود. با این حال IOC راهکار 
جدیدی را در نظر گرفته و حضور بوکس در توکیو را قطعی کرده است.طبق 
اعلام IOC مسابقات انتخابی المپیک در رشته بوکس توسط یک کارگروه 
به ریاست »موریناری واتانابه« رئیس فدراسیون بین المللی ژیمناستیک 
مدیریت می شود. بدین ترتیب به نظر می رسد فعلًا تا حل شدن مشکل 
فدراسیون جهانی بوکس و خروج AIBA از تعلیق برنامه های این رشته 
رزمی زیر نظر فدراسیون جهانی ژیمناستیک برگزار شود!مسابقات آزمایشی 
بوکس قرار است از 2۹ تا ۳1 اکتبر به عنوان بخشی از مجموعه رویدادهای 

آمادگی توکیو برگزارشود.

لژیونرهاکیایرانسرمربیتیمملیاندونزیشد
ورزش:هاکی باز ملی پوش لرستانی که دو سال عضو تیم پلیس گوجو ترکیه 
بوده، با عقد قراردادی رسماً سرمربی تیم ملی هاکی داخل سالن اندونزی شد.
یعقوب بهرامی با سفر به اندونزی با رئیس فدراسیون هاکی این کشور قرارداد 
یکساله منعقد کرد و در صورت توافق طرفین تا سه سال قابل تمدید است. 
بهرامی طی هماهنگی به عمل آمده با مسئولان فدراسیون هاکی اندونزی، 
پس از این مسابقات به عنوان مدرس در شهرهای مختلف کشور مسلمان 

اندونزی به آموزش هاکی می پردازد.

آخرینخطخوردهتیمملیوالیبالکیست؟
ورزش:اردوی تیم ملی والیبال ایران این روزها در تهران در جریان است و با 
توجه به بسته بودن تمرینات به روی خبرنگاران اطلاعات دقیقی از وضعیت 

ملی پوشان هم در دسترس نیست!
کولاکوویچ که امسال روی 14 بازیکن تمرکز کرده و در لیگ ملت ها هم 
تغییری در ترکیب تیمش نداد، برای حضور در انتخابی المپیک هم به جز 

شهرام محمودی از هیچ بازیکن جدیدی دعوت نکرد.
در واقع به جز 14 بازیکنی که در مرحله نهایی لیگ ملت ها در شیکاگو حاضر 
بودند، تنها شهرام محمودی، بازیکن باتجربه ای که به تازگی از بند مصدومیت 
رها شده، در اردوی تیم ملی حاضر است. با اعلام امیر خوش خبر ملی پوشان 
صبح روز چهارشنبه راهی روسیه می شوند تا از 18 مردادماه کار خود را در 

مرحله اول انتخابی المپیک با سه تیم مکزیک، کوبا و روسیه دنبال کنند.
به نظر می رسد کولاکوویچ تا روز سه شنبه وقت دارد که یک بازیکن خط 
خورده تیم ملی برای حضور در روسیه را اعلام کند.آن طور که پیداست این 
یک بازیکن در پست پشت خط زن خواهد بود چون طبق عرف همیشگی در 
این پست دو بازیکن باید در فهرست 14 نفره قرار بگیرند. هم اکنون با حضور 
امیر غفور، شهرام محمودی و پوریا یلی سه بازیکن در این پست حضور دارند. 

باید دید کولاکوویچ روی نام کدام بازیکن خط قرمز می کشد.

زرینیوکریمیهمشاگردکارخانهشدند
ورزش:بازیکنان سال گذشته سایپا و پیام مشهد به تیم والیبال شهرداری 

ارومیه پیوستند.
تیم والیبال شهرداری ارومیه که با هدایت مصطفی کارخانه و خریدهای پرسر 
و صدایش از شانس های اصلی کسب عنوان قهرمانی در فصل پیش روی 
رقابت های لیگ  برتر والیبال به شمار می رود، در ادامه خریدهایش، حمزه 
زرینی ملی پوش سابق و باتجربه تیم  سایپا و همچنین مهدی کریمی بازیکن 
اهل ارومیه و فصل پیش پیام مشهد را در پست دریافت کننده قدرتی با عقد 

قراردادی یکساله به خدمت گرفت.
این در حالی است که مدیران این باشگاه پیش از این در پست دریافت کننده 
قدرتی فرهاد قائمی، قاسم کارخانه وامیر خداپرست را به خدمت گرفته بودند.

مربیتیمملیوالیبالمصدومشد!
ورزش:مربی تیم ملی والیبال ایران به دلیل مصدومیت مورد عمل جراحی 
قرار گرفت. در حالی که ملی پوشان والیبال خود را برای حضور در مرحله اول 
انتخابی المپیک در روسیه آماده می کنند، یک خبر غیرمنتظره از اردوی 
این تیم به گوش رسید.سعید رضایی مربی تیم ملی والیبال ایران به دلیل 

مصدومیت از ناحیه آشیل پا روز جمعه تحت عمل جراحی قرار گرفت.
مربی تیم ملی ایران که در حاشیه یکی از تمرینات دچار مصدومیت شده بود، 

پس از انجام عمل جراحی حال عمومی مناسبی دارد.

دعوتازهفتهوگوپوش
بهاردویتیمملیتکواندو

ورزش:اردوی تیم ملی مردان تکوانــدو ایران به منظور حضور در مرحله 
دوم مسابقات گرندپری 201۹ ژاپن از امروز با حضور هفت هوگوپوش آغاز 
می شود. دومین مرحله نخست مسابقات گرندپری در سال 201۹، 22 تا 24 
شهریورماه به میزبانی »چیبا« ژاپن برگزار می شود. بر همین اساس اردوی 
مردان ملی پوش تکواندو کشورمان به منظور حضور در این رویداد از امروز 
با حضور هفت تکواندوکار در مرکز جهانی تکواندو آغاز می شود.هدایت این 
تیم برعهده فریبرز عسکری به عنوان سرمربی و علی محمد بسحاق و وحید 

عبداللهی به عنوان مربی است.

رئیسفدراسیونبسکتبالمجمع
خراسانرضویرالغوکرد!

ورزش:روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان خراسان رضوی در خصوص 
لغو مجمع انتخاب رئیس هیئت بسکتبال خراسان رضوی اطلاعیه ای منتشر 
کرد. در حالی که قرار بود ساعت 12 روز شنبه 12 مردادماه مجمع انتخاب 
رئیس هیئت بسکتبال خراسان رضوی برگزار شود با اعلام معاونت ورزشی 
این اداره به دلیل عدم حضور رامین طباطبایی رئیس فدراسیون بسکتبال 

در مشهد لغو شد.
روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان خراسان رضوی ضمن قدردانی از 
توجه و دغدغه رسانه ها در خصوص رویداد های ورزشی و در جهت روشن 
شدن اذهان عمومی و پیگیری تعدادی از خبرنگاران برخود واجب می داند تا 
دلیل لغو این مجمع را اعلام کند: بنا بر آیین نامه و دستورعمل وزارت ورزش و 
جوانان در برگزاری مجامع هیئت های ورزشی رئیس فدراسیون و یا شخص 
مدیرکل هر استان به عنوان رئیس و نایب رئیس فدراسیون باید حتماً یک 

نفر از آن ها در مجمع حاضر باشند.
فدراسیون بســکتبال اعلام کرد که به دلیل مشــکلات شخصی رامین 
طباطبایی رئیس این فدراسیون امکان حضور در مشهد را ندارد، همچنین 
مدیرکل ورزش و جوانان خراسان رضوی پیش تر در مرخصی حضور داشت 
و امکان حضور در این مجمع را نداشت و با لغو شدن حضور رئیس فدراسیون 

بسکتبال امکان برگزاری مجمع بنا بر قانون میسر نشد.

هریمگوایرقطعیشد،معاوضهلوکاکوودیبالادرآخرینقدمها

روزهای شلوغ شیاطین سرخ
چرااسدیپرسپولیسینشد؟

ابهام در مورد خرید جدید دنیزلی
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فرهنگ و هنر

خبر

گلایه محمد رضاشفاه از مسئولان ارشاد
چرا »دیدن این فیلم جرم است«؟

مهر: تهیه کننده فیلم سینمایی 
»دیدن این فیلم جرم اســت« 
می گوید: مســئولان ســازمان 
سینمایی به  دلیل حواشی سریال 
مجوز  صــدور  جلوی  »گاندو«، 
برای اکران این فیلم را گرفته اند!

محمدرضا شفاه در این باره گفت: 
پس از چند ماه تلاش بی نتیجه بــرای دریافت پروانه نمایش، همزمان 
با معارفه آقای محمدمهدی طباطبایی نژاد، معاون جدید ارزشــیابی و 
نظارت ســازمان سینمایی، نامه ای خطاب به ایشان برای تعیین تکلیف 
فیلم منتشــر کردیم که بازتاب زیادی هم در رسانه ها داشت. در پی این 
نامه نگاری، جلسه ای با سازمان سینمایی و با حضور جناب طباطبایی نژاد 
برقرار شد و درخواست کردیم تا تکلیف »دیدن این فیلم جرم است« را 

مشخص و نظرشان را صریحاً اعلام کنند.
شــفاه ادامه داد: دوستان ابراز کردند که نظرمان این بود تا به فیلم شما 
مجوز نمایش بدهیم، اما با توجه به مســائلی که حول پخش ســریال 
»گاندو« به وجود آمد، ارشاد نمی تواند اجازه دهد »دیدن این فیلم جرم 
است« هم اکران شود و صراحتاً بیان شد نظر تصمیم گیران مربوط این 
است؛ »اگر ما جلوی پخش گاندو را نمی توانستیم بگیریم، اما مانع اکران 
»دیدن این فیلم جرم است« که می توان شد، بنابراین فعلاً اجازه اکران 
این فیلم را نمی دهیم«.وی افزود: من فکر می کنم این حرکت به نوعی 
انتقام جویی اشتباهی است که در شأن مسئولان سازمان سینمایی نیست. 
اصلاً به فرض که حرف دوســتان درست باشد و هنرمندی اثری ساخته 
باشــد که نسبت به آن انتقاد یا شــکایتی وجود دارد، آیا وقتی زورمان 
نمی رســد، یک هنرمند دیگر باید توبیخ شود و یک فیلم دیگر باید به 
بند کشــیده شود؟ قدیمی ها در این موارد گفته اند که »گنه کرد در بلخ 
آهنگری به شوشتر زدند گردن مسگری«! این دیگر قانون زورگویی  است، 

هر که زورش می رسد براساس منافعش زورگویی کند.
این تهیه کننده در پاسخ به این پرسش که با روند پیش رو آیا می شود از 
عنوان »توقیف« برای »دیدن این فیلم جرم است« استفاده کرد؟ اظهار 
کــرد: کلمه توقیف به لحاظ حقوقی بــرای فیلم هایی به کار می رود که 
تخلفی داشــته اند و به این واسطه رســماً به آن ها اعلام می شود مجوز 
نمایش نخواهند گرفت. سازمان سینمایی و وزارت ارشاد امکان توقیف 
فیلم ما را به لحاظ قانونی ندارند، چرا که فیلم ما از لحاظ رویه های قانونی 
هیچ تخلفی نداشته که بتوانند آن را توقیف کنند،بنابراین صراحتاً این 
موضوع را نمی گویند و بهانه جویانه هر بار به دلیل جدیدی ابراز می کنند 

که »بهتر است این فیلم فعلاً اکران نشود«.
شــفاه درباره اصلاحیه های »دیدن این فیلم جرم است« عنوان کرد: در 
قدم اول به ما عنوان کردند اصلاحیه هایی برای فیلم در نظر گرفته شده 
است؛ بنابراین ما جلسه ای تشکیل دادیم تا حضوری درباره اصلاحیه ها و 
تدقیق آن ها مذاکره کنیم  که در طول جلسه به ما فهمانده شد که این 
اصلاحات موضوع اصلی نیست و بحث اصلی تری درباره کلیت اکران فیلم 
ما مطرح است و ما هنوز باید مذاکرات در سطوح بالاتری داشته باشیم. 
مذاکراتی که بارها بین مسئولان حوزه هنری، سازمان تبلیغات، وزارت 
ارشاد و رئیس سازمان سینمایی شــکل گرفته و توافقات و وعده هایی 
درباره »دیدن این فیلم جرم است« صورت گرفته است، اما ما باز به پله 
اول بازگشــته ایم. بنابراین نمایش »دیدن این فیلم جرم است« در این 

شیوه در یک چرخه  باطل در حال مدیریت است.

سخنگوی قوه قضائیه از هنرمندان برای ساخت 
آثاردرحوزه عدالت وامنیت دعوت کرد

غفلت سینما از حوزه  قضا
ایرنا: سخنگوی قوه قضائیه در 
آیین رونمایی از مستند سینمایی 
»مهین« گفت: موضوعات قضایی 
و ســوژه های جنایی برای تولید 
آثار هنری به ویژه مستند مناسب 
اسماعیلی  هستند.غلامحسین 
گفت: موضوعــات قضایی و به 

ویژه سوژه های جنایی  برای تولید آثار هنری مناسب هستند و اگر آنچه 
در مجموعــه قضایی به ویژه در پرونده های جنایی رخ می دهد، با روایت 
صحیحی به جامعه ما منتقل شود، اثرات عبرت آموزی هم بر کسانی که 
فیلم را مشاهده می کنند، می گذارد و هم تلاش و زحمات کسانی را که 
در عرصه امنیت و عدالت فعالیت می کنند تا با کار خود عدالت و امنیت 
را به عنوان یک ارمغان به جامعه ایرانی اســلامی ما هدیه کنند، بازتاب 
خواهد یافت.وی در ادامه به پیوند قوه قضائیه و جامعه هنری اشاره کرد و 
افزود: موضوعات قضایی و هنر ایرانی اقتضا می کرد که خیلی زودتر از این 
پیوندی برقرار کنند. قضا در جامعه ما و مکتب اسلامی، تاریخی طولانی 
دارد و هنر هم در جامعه ایرانی از افتخارات ماســت. گرچه سروده »هنر 

نزد ایرانیان است و بس« از خود ماست، اما بیانگر یک واقعیت است.
اسماعیلی با ابراز تأسف از فاصله موجود میان حوزه هنر و قضا به مستند 
مهین اشــاره و عنــوان کرد: با این فیلم و با آثــار هنری دیگری که در 
ســال های اخیر از موضوعات جنایی و قضایی تهیه شده است، تلاقی و 
پیوندی میان این دو مجموعه ایجاد شده که البته ما معتقدیم در آغاز راه 
است و باید از اینجا به بعد این راه را با همدیگر بپیماییم.سخنگوی قوه 
قضائیه گفت: مجموعه قوه قضائیه از اینکه هنرمندان عزیز وارد موضوعات 
قضایی و جنایی شده و راوی واقعیت جامعه ما و مجموعه قضایی بشوند 

به خصوص در آثار مستند استقبال می کند.

فریبا متخصص:مردم دیگر حوصله نمایش های 
رادیویی بلند را ندارند

روابــط عمومــی اداره کل 
فریبا  رادیو:  نمایشی  هنرهای 
متخصص عصر حاضــر را عصر 
کوتاه گویی و گزیده گویی دانست 
و از تولیــد نمایش هــای کوتاه 
رادیویی استقبال کرد.این بازیگر 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضر 

شــرایط به صورتی اســت که مردم مانند گذشته حوصله گوش کردن به 
نمایش های رادیویی بلندمدت را ندارند و دوســت دارند در کمترین زمان 
ممکن به نتیجه گیری برســند.این هنرمند با اشاره به جشنواره نوایش با 
موضوع نمایش های کوتاه رادیویی، خاطرنشان کرد: اصولاً جشنواره هایی که 
درخصوص نمایش کوتاه رادیویی باشد را دوست دارم؛ چرا که به دلیل زمان 

کوتاهشان، فرصت گوش کردن را به مخاطب می دهند.

 فرهنگ  و هنر/ فاطمه عامل نیک   تقی شهرام 
به روایت اسناد،مفصل                       ترین کتابی است که درباره 
تقی شهرام منتشر شده و در بخش پیوست             آن 
بیش از ۲۰۰ سند درباره شهرام وجود دارد. این 
تقی  درباره  اولی  دست  اطلاعات  نه  تنها  کتاب 
شهرام ارائه می                       دهد، بلکه چهره                       ای تازه از مجید 
شریف                        واقفی هم ترسیم می کند. شهرام به دلیل 
دوره  در  سازمان  رهبری  در  که  محوری  نقش 
پس از تغییر ایدئولوژیک تا سال ۱۳۵۷ داشت 
و رهبری او در انجام بسیاری از ترورهای درون 
سازمانی و نیز برون سازمان این گروه در سال های 
پیش از پیروزی انقلاب اسلامی،  همواره یکی از 
از  حال جذاب  عین  در  و  مرموز  شخصیت های 
منظر پژوهشی برای تاریخ پژوهان انقلاب اسلامی 
 بوده است. حجم اسناد منتشر شده و استناد شده 
در این کتاب به اندازه ای زیاد است که نیمی  از 
متن کتاب در پایان به آن اختصاص داده شده 
است. محقق در طول روایت خود از موضوعات 
مختلف سعی کرده در کنار گزارشی که از شرح 
وضعیت چهره ها و اسامی  مطرح شده در طول 
خاطرات،  مدارک،  به  مراجعه  با  می دهد،  متن 
بازجویی ها و نیز اسناد درون سازمانی کشف شده، 
بخش  مختلف گزارش را مستند و راستی آزمایی 
کرده و در موارد متعددی نیز اقدام به ارائه چند 
سناریو و متن درباره اتفاقی که مورد بحث است، 
کرده است. این کتاب توسط احمدرضا کریمی  
تدوین و از سوی مؤسسه فرهنگی هنری مرکز 
اسناد انقلاب اسلامی  در ۷۰۸ صفحه منتشر شده 
است. به عقیده شماری از کارشناسان با اثری ساده 
اما پرنکته مواجه ایم که همزمان با انتشار خود 
نیز در برخی مطبوعات درباره آن اظهارنظرهای 
احمدرضا  با  ادامه  در  پذیرفت.  مختلفی صورت 
کریمی،  محقق و تدوینگر این کتاب درباره تقی 
شهرام، اسناد دسته اول این کتاب و چند و چون 

روایت هایش گفت وگو کرده ایم. 

 کتاب 700 صفحه ای »تقی شــهرام به 
روایت اســناد« حاوی روایت ها و اسنادی 
است که اطلاعاتی از زندگی تقی شهرام و 
چند تن دیگر از سران سازمان اطلاعاتی را 
به خواننده می دهد، چرا در شرح وقایع این 

همه به روی اسناد تأکید داشتید؟ 
کتاب »تقی شهرام به روایت اسناد« به دلیل دوران 
زندانــی که من به مدت چندماه با تقی شــهرام 
گذرانده بودم و همچنین اطلاع از سابقه نگارش 
اولیه کتاب چند جلدی »سازمان مجاهدین خلق، 
پیدایی تا فرجام«، به من پیشــنهاد شد. بنا را بر 
این گذاشــتم که اولاً چهره واقعی و نه آنچه را در 
شــایعات و مبتنی بر حُب و بغض ها بود را از تقی 
شهرام ارائه دهم. نکته دیگر این بود که آنچه گفته 
می شود مستند باشد و اســناد آن ـ چه از اسناد 
ســاواک و چه از مصاحبه ها و گفته ها - به شکل 
مکتوب ارائه شود. به طور مثال من در کتابی نوشته 
بودم که تقی شــهرام یکی از افرادی بوده که به 
دنبال ترور آیت                      الله بهشــتی بوده است، ذکر این 
حرف مثلاً از طرف افرادی مانند آقای علی افشاری 
با واکنش مواجه شد و ذکر شده بود که چون من 
با تقی شهرام حُب و بغضی دارم این حرف را بیان 
کرده ام. من این مطلب را همان جا هم عنوان کرده 
بودم و در این کتاب هم اســنادش آمده است که 
وحید افراخته در سه جا از اعترافاتش صراحت دارد 
که تقی شهرام به                       طور جدی به دنبال ترور و حذف 
فیزیکی مرحوم دکتر بهشتی بوده است. در بین 
سری یادداشت                      هایی که از وحید افراخته به جای 

مانده درباره طرح ترور دکتر بهشتی آمده است: 
ترس از قطب شدن عناصری مانند بهشتی. تقی 
شهرام در مورد او می                      گفت: باید از او ترسید. فردی 
است بسیار سیّاس، باهوش و جاه                      طلب و در آرزوی 
جانشینی خمینی است. او به آسانی با رژیم علیه 
مجاهدین متحد خواهد شد. تنها راهِ چاره، کشتن 
اوست؛ منتها به                      طوری که ردی باقی نگذاریم؛ مثلًا 

زیر ماشین گرفتن... !
این اتفاق به این دلیل بود که تقی شهرام معتقد 
بود اگر بهشتی دخالت نمی                      کرد، می                      توانست باز هم 
روحانیون را قانع کند که از سازمان حمایت کنند 

و امکاناتشان را در اختیارش بگذارند.

گفته می شود در این کتاب برخی شایعات 
و حرف های افسانه گونه در مورد تقی شهرام 
خدشه دار شده اســت، در این باره بیشتر 

توضیح می دهید. 
نکته ای دیگر که مــن در این کتاب به آن توجه 
داشــتم، اطلاعاتی بود که به نوعی افســانه گونه 

در مورد تقی شــهرام عنوان می شد. یکی از این 
موارد فرار تقی شــهرام از زندان ساری به همراه 
ستوان احمدیان و حسین عزتی است. فصل اول 
کتاب به بازداشت و فرار شــهرام از زندان ساری 
اختصــاص دارد. در زندان قصر، شــهرام با ســه 
زندانی مارکسیســت روابط نزدیکی برقرار کرد. 
نخستین فرد از این افراد محمدتقی افشانی، عضو 
چریک                      های فدایی خلق بود. علیرضا شکوهی، رهبر 
گروه »ســتاره ســرخ« نفر بعدی و سومین فرد 
حسین عزتی کمره                      ای عضو همان گروه بود. شهرام 
و عزتی که در تدارک یک اعتصاب در زندان قصر 
بودند به زندان ســاری منتقل می                      شوند و در این 
زندان با همدســتی و همراهی افسر زندان به نام 
ستوان امیرحسین احمدیان شب ۱۵ اردیبهشت 
۱۳۵۲ از زنــدان فرار می                      کنند. دربــاره این فرار 
فرضیه هایي مانند دست داشتن ساواک یا سازمان 
ســیا در این فرار مطرح می شد. من واقعیت را به 
نقــل از گفته های خود تقی شــهرام و به نقل از 
یادداشــت های ستوان احمدیان و اسنادی که در 
ساواک و شهربانی کل کشور وجود داشته، مبنی 
بر تنبیه و برکناری مسئولان انتظامی  در ساری و 
همچنین برکنارکردن رئیس زندان و جست وجوی 
خیلی گسترده و سنگینی که در اسناد محرمانه 
ساواک شــرحش آمده است که چند روز پس از 
فرار این سه نفر از زندان، در قطار اهواز ـ خرمشهر، 
حسین عزتی توسط یک مأمور ژاندارمی  دستگیر و 
بعد زیر شکنجه کشته می شود. تحلیل و بررسی ها 
نشان می دهد که جریان جدی بوده و این شایعات 
که در فرار، ساواک یا آمریکایی ها دست داشته اند، 

درست نیست. 
در این کتاب همچنین ماجرای نفوذ ســاواک در 
سازمان را شــرح داده ام. همین طور نحوه فراری 
دادن ساواک مانند ماجرای سیروس دماوندی را 
به تفصیل آورده   و ماجرای شهریاری که معروف 
به مرد هزار چهره است را، توضیح داده ام. ماجرای 
نفوذ ساواک در سازمان مجاهدین خلق در ابتدای 
تشکیل سازمان، توسط شخصی به نام دلفاني را که 
به ضربه شهریور۱۳۵۰ منجر شد، تحلیل و شرح 
داده و تفاوتش را با این ماجرا مشــخص کرده ام. 

به جز این دیگر کدام بخش کتاب را جذاب 
می دانید؟ 

کتــاب در بخش پایانی خود نیــز روایت تاریخی 
جذابی از دســتگیری تقی  شهرام پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی  بازگو کرده و در ادامه از چگونگی 
نگاهداری و بازجویی از وی و در نهایت تشــکیل 
دادگاه بــرای او را نقل می کنــد که در این زمینه 
بازخوانی طرح دعاوی و شکایت های خانواده عناصر 
مرکزیت سازمان که به دستور مرکزیت تصفیه شده 
بودند و بازخوانی نگاه و نظر فرقه رجوی درباره این 
دادگاه و جریان های همسو با شهرام نیز آورده شده 
است. نخستین دادستان کل انقلاب مرحوم مهدی  
هادوی اســت و مسئول پرونده تقی شهرام، آقای 
سیف است و ایشان تأیید می کند نظر تقی شهرام 
درباره عدم صلاحیت دادگاه ها در بررســی پرونده 
وي درســت است. درآن زمان ایشان نظر می دهد 
که چون این اتفاقات در یک سازمان سیاسی رُخ 
داده، چه بهتر که یــک مناظره تلویزیونی برگزار 
شــود و همه گروه هایي که دســت اندرکار بودند 
حضور داشته باشند و نماینده جمهوری اسلامی  
و همچنین نماینده ســایر گروه های اسلامی  هم 

حضور داشــته باشــند. چنیــن اقداماتي مطرح 
می شــود که این برای نخســتین بار صدا خواهد 
کرد و در دنیا هم انعکاس خوبی خواهد داشــت 
و نشــان می دهد که در جمهوری اسلامی  حتی 
مخالفــان هم می توانند در یک مناظره شــرکت 
و بحث کنند، اما ســازمان مجاهدین خلق )گروه 
رجوی( که بعد از انقلاب فعالیت داشــتند، قطعاً 
نمی گذاشتند چنین اتفاقی رقم بخورد. در مورد 
اعدام تقی شهرام هم نظرات متعددی وجود دارد 
که آیا باید تقی شــهرام اعدام می شد یا نمی شد 
که من ایــن نظرات را هــم در کتــاب آورده ام.

 یکی دیگر از بخش های قابل اعتنا شرحی 
از زندگی و سرگذشت زنان حاضر در سازمان 
مجاهدین و سوءاستفاده هایی است که از این 
زنان می شده است. آیا در اینجا هم شاهد 
روایت متفاوتی از حضور زنان در ســازمان 

هستیم؟ 
یکی از دلایل اینکه زنان و دختران در ســازمان 
پذیرفته می شدند، پوشش خانه های تیمی  بود. این 
مسئله به شکل خیلی زشتی توسط بعضی ها در 
تاریخ نویسی هایی که داشتند، تحت عنوان فحشا 
مطرح شده اســت. در صورتی که چنین چیزی 
صحت نداشته و من خودم آن را در کتاب بررسی 

کرده ام. مبنا را در مورد خانم ها و قربانی شدن 
آن ها در سازمان مجاهدین بر این گذاشتم که 
اساساً در این سازمان مردسالاری حاکم بوده 

و دخترها و خانم ها را معمولاً برای پوشش 
و محافظت از مردان و کادرهاي مذکر 

سازمان خودشان می آوردند و 
خانه هایــی  بــه  مثــلاً 
می فرســتادند که تصور 
می کردند توسط ساواک 
لو رفته است و معمولاً 
توسط  و  برنمی گشتند 
ساواک کشته می شدند 
و مجبــور می شــدند 

سیانور بخورند. 

با توجه به اهمیت 
چرا  مســئله  این 
مســتقل  اثری  در 
به حضــور زنان در 
سازمان و ماجراهایی 
که از سرگذرانده اند، 
پرداخته نشده است؟ 
بدون شک جای وجود 

اثری مستقل در این  خصوص خالي است، منتها 
شکل گیری یک اثر مستقل با موضوع زنان مستلزم 
این است که افراد باقی مانده حاضر باشند در این 
باره صحبت کنند. مشــکل این است که برخی از 
این خانم ها حاضر به صحبت نیستند و خاطراتشان 
را بیان نمی کننــد. هرچند براســاس پرونده ها 
می تــوان مطالبی را عنوان کــرد. به عنوان مثال 
خیلی ها بودند که عناصر ســازمان روی آن ها کار 
می کردند و مارکسیست می شدند و بعداً به خاطر 
همین قضیه خود سازمان از آن ها می خواست از 
شوهرانشان جدا شوند. معمولاً این خانم ها همسر 
سمپات ها بودند. سمپات ها افرادی بودند که زندگی 
عادی شان را داشتند، سرکار می رفتند و بچه ها در 
خانه این سمپات ها مخفی می شدند. این اعضا روی 
ایــن افراد کار می کردند و مثلاً بعد از مدتی اعلام 
می  کردند که زن آمادگی ورود به ســازمان را دارد 
و مثلاً شوهرش ندارد؛ بنابراین دستور می دادند که 
زن از همسرش جدا شود و البته برای جداشدنشان 
تمهیداتی می چیدنــد و یک چیزهای غیرواقعی 
بین آن ها ایجاد می کردند که زن خودش متمایل 
می شد از همسرش جدا شود. این زن ها وقتی جدا 
می شدند، از نظر تشــکیلاتی آموزش می دیدند. 
بســیار اتفاق می افتاد که بعد از چند ماه به آن ها 
می گفتند که به درد سازمان نمی خورند. این زن، 
هم فراری بود و هم از شــوهر و بچه اش جدا شده 
و هم سازمان به او می گفت که تو تصفیه هستی. 
تصور کنید که سرنوشت وي چه می شد. بعضی از 
این افراد سرگذشت های بسیار غم انگیزی بر این 
اساس داشتند که من بخشی از آن ها را در کتاب 
چند جلدی سازمان مجاهدین، مثلاً درباره طاهره 

ایلخانی به تفصیل نوشته ام.

 مهم ترین دلیل شما به عنوان محقق برای 
پرداختن به زندگی تقی شهرام چه بود؟ 

مهم ترین انگیزه خودم این بود که یک عده ای نظر 
می دادند، اتفاقی که در ســازمان مجاهدین خلق 
طی سال های ۵۲ تا ۵4 افتاده، کودتا در سازمان 

بوده است.
 ایــن تعبیــر را حتــی آقای  هاشــمی  
رفســنجانی هم به کار مي برد. من 
این اعتقاد را نداشتم و معتقد بودم 
مبناهای ایدئولوژیکی که ســازمان 
از ابتداي تأســیس داشــت، زمینه 
را بــرای مارکسیســت کــردن اعضا 
فراهم می کــرد. در واقع یک نوع 
آمیختگی مارکسیسم و اسلام 
وجود داشــت. این اصطلاح 
را نخســتین بار شاه به کار 
برد که به آن مارکسیســت 
اســلامی  می گفت و در واقع 
درســت بود. غیر از چند آیه 
قرآن کــه در مورد جهاد بود 
و بچه ها آن ها را می خواندند، 
مورد  در  اطلاعات چندانــی 
مذهب نداشتند. مبحث دیگر 
نگاه دیالکتیکي آن ها و بعد 
هم نوع نگاه بــه دوران های 
تاریخــی بــود کــه دقیقاً 
ماننــد دوران هــای تاریخی 
مارکسیسم بود. نوع نگاه به 
اقتصاد در سازمان هم زیربنا 

دانستن آن بود. آن ها مارکسیسم را »علم مبارزه« 
می دانستند. در برداشتی که داشتند، مارکسیسم 
مانند پزشکی یا مهندسی علم است و این را باور 
داشــتند. البته این فضایي بود کــه در دهه هاي 
4۰ و ۵۰ در اغلب جوانان دانشــگاه رفته مذهبی 
نوعی کمپلکس وجود داشت و می گفتند هرچه 
در مارکسیسم هست در اسلام هم هست. به هر 
حال این زمینه ها بود و آن ها پس از مدتی احساس 
کردند که اصلاً به آن بخش مذهبی چه احتیاجی 

دارند و آن را کنار گذاشتند.
در واقع به نظر من نســبت به سایر سران سازمان 
مجاهدین خلق، تقی شهرام صادق تر بود؛ هم تغییر 
ایدئولــوژی اش را عنوان کرد و هم اینکه حتی این 
تغییر را با روحانیون از جمله آقایان بهشتی، طالقانی، 
لاهوتی و رفسنجانی در میان گذاشت. بعد از این 
ماجراست که روحانیون اعلام می کنند ما دیگر از 
شما حمایت نمی کنیم و به همین خاطر بعضی ها 
انتقاد می کردند از تقی شــهرام که می توانســت 
سیاستمدارانه تر رفتار کند و اصلاً این ماجرا را بیان 
نمی کرد تا کمک ها را دریافت کند. در هر صورت 
من می خواســتم بیان کنم مارکسیســت شدن 
سازمان طبق مبانی اي بوده که سازمان براساسش 
شکل گرفته و این طور نبوده که ناگهان یک شخصی 
از زندان ساری فرارکند و بیاید بمب مارکسیسم را در 
سازمان منفجر کند و همه یک مرتبه مارکسیست 
شــوند! اگر چنین چیزی بود چگونه است که عده 
زیادی در زندان ها مارکسیست شدند. عده زیادی 
از اعضاي این سازمان در زندان های مشهد، شیراز 
و تهران )اغلب از ســال ۵۱ و قبل از تقی شهرام( 
خودشان به طور اتوماتیک مارکسیست و خیلی از 
آن ها بعداً جذب سازمان هایي مانند پیکار شدند و 
حتی برای مجلس کاندیدا شدند و آدم های مطرحی 
بینشان بود. بیشتر آن ها در سال ۵۰ دستگیر شده 
بودند و تقی شــهرام روی آن ها نفوذی نداشــت. 

یکی دیگر از نقاط قابل توجه کتاب از نظر 
کارشناسان، ترســیم چهره ای تازه درباره 
برخی از ســران ســازمان پیش از انقلاب 
اسلامی از جمله مجید شریف واقفی و مرتضی 
صمدیه لباف است. شــما به عنوان محقق 
در معرفی چهره این دو، شــمایلی متفاوت 
از آن ها را پیش چشــم قرار می دهید که تا 
پیش از آن شاید در نگاه عمومی  چنین نبوده 
است. در این مورد بیشتر توضیح می دهید؟ 

در این کتاب ما با چهره جدیدی از مجید شریف 
 واقفی آشنا می شویم.

 مجید براساس اعترافات یا گزارشی که همسرش 
لیلا زمردیــان ارائه می دهد، در واقــع لو رفته و 
مشخص می شود که مشغول تشکیل یک سازمان 
جدا و مسلح اســت. من عین یادداشت های لیلا 
زمردیان را هم در کتاب آورده ام که هم متنشــان 

هست و هم حروفچینی شده است.
 شریف  واقفی در تشــکیلاتی به سر می برده که 
خــودش قبلاً در این تشــکیلات در یک تروری 
شرکت داشته است؛ یعنی خودش پذیرفته بوده 
که اگر بخواهد کســی از این سازمان جدا شود و 
انشعاب بکند، اسلحه سازمان را بردارد و تشکیلات 
جدایي بخواهد راه اندازی کند، باید ترورش کرد. من 
اینجا براساس اظهارات تقی شهرام و حتی وحید 
افراخته مرزبندي کردم که مرتضی صمدیه لباف و 
احمد رضایی از نظر ایدئولوژی ســنتی تر بودند و 
بیشتر نظر عامه مردم را نسبت به مذهب داشتند، 
اما شــریف واقفی چنین نبود و بیشــتر اختلاف 
تشکیلاتي داشت که مسئله ایدئولوژیک هم بدان 
افزود. بیشتر اختلاف مجید با مرکزیت سازمان و 
شخص تقی شهرام تشکیلاتی بوده است و یکی 
از دلایلش مي توانســت این باشد که از مرکزیت 
ســازمان کنار گذاشته شــده بود و او در مقابل 
این حرکت، داشــته واکنش نشان می داده است. 

 واکنش مخاطبان به این اثر تاکنون به چه 
شکل بوده است؟ 

گروه  های مختلف ســنّی و تحصیلی به سراغ این 
کتاب رفته اند و اطلاعات این کتاب برایشان جالب 
بوده است؛ شاید به این دلیل که درباره آن سال ها 
به خصوص نسل ســوم و چهارم اطلاعات چندانی 
ندارند. از آنجا که اطلاعات این کتاب با روایت رسمی 
 که وجود دارد، همخوان نبوده و با بعضی از چیزهایی 
که خوانده یا شنیده اند متفاوت است، ممکن است 
نظرشــان درباره افرادی مانند مجید شریف واقفی 
یا تقي شــهرام تغییر کند و آن وقت این پرســش 
برایشان پیش بیاید که چرا باید نام این شخص روی 

دانشگاهی در جمهوری اسلامی  باشد.

آنچهمیخوانید

 از آنجا که اطلاعات این کتاب با 
دارد،  وجود  رسمی  که  روایت 
از  بعضی  با  و  نیست  همخوان 
چیزهایی که خوانده یا شنیده اند 
است  ممکن  است،  متفاوت 
مانند  افرادی  درباره  نظرشان 
مجید شریف  واقفی یا تقي شهرام 
تغییر کند و آن وقت این پرسش 
برایشان پیش بیاید که چرا باید 
نام این شخص روی دانشگاهی 

در جمهوری اسلامی  باشد

رضا مقصودی:
برخی فیلم نامه نویسان هنوز نمی دانند دستمزدشان چقدر است

 صبا کریمی: به تازگی شــورای مرکــزی کانون 
فیلمنامه نویسان ســینمای ایران در راستای صیانت 
کاری و دفاع از حقوق صنفی فیلمنامه نویسان و پس از بحث و 
بررسی های کارشناسی به اتفاق آرا، نرخ پایه دستمزد قراردادهای 

نگارش فیلم نامه را در سال ۱۳۹۸ مصوب کرده است.
رضا مقصودی، فیلم نامه نویس باسابقه و کارگردان سینما درباره 
تأثیر این طرح در شــکل گیری دستمزدهای عادلانه می گوید: 
در فضای شــغلی ما و در حوزه فیلم نامه نویسی یک آشفتگی 
در میزان دســتمزدها و مبالغ پرداختی وجود دارد و متأسفانه 
در این میان با هیچ ضابطه و قاعده ای روبه رو نیستیم. بسیاری 
اوقات فیلم نامه نویســانی هستند که با من یا با دیگر دوستان 
تماس می گیرند و درباره میزان دستمزدشــان در ازای نگارش 
فیلم نامه های سینمایی می پرســند و به دلیل اینکه چیزی از 
میزان دستمزدها نمی دانند به مشکل برمی خورند و شاید مورد 
بی انصافی هم واقع شوند و چون در این فضاها و مناسبات کاری 

وجود ندارند، دچار ابهام می شوند.
فیلم نامه نویس و کارگردان »خجالت بکش« ادامه داد: طبیعتاً 
این اتفاق باید یک زمانی رخ بدهد و کســی باشد که آن ها را 

راهنمایــی کند. این در واقع یک راهنمایی عمومی برای کلیه 
کســانی اســت که در این عرصه فعالیت می کنند و یکسان 
شدن تصمیمات مالی در این زمینه و به بیانی دیگر ساماندهی 
دستمزدها امر معقولی است که اگر اتفاق بیفتد، خیلی خوب 
است. به هرحال در دنیا رتبه بندی های مالی امر معمولی است 
و جریان دارد و براســاس گرید و درجه بندی افراد، دستمزدها 
مشخص می شود. به نظرم قاعده مند شدن دستمزدها در همه 
عرصه های تولید سینمایی باید اتفاق بیفتد و خوشبختانه کانون 
فیلم نامه نویسان سینمای ایران نیز نخستین گام را برداشته است. 
فیلم نامه نویس »من سالوادور نیستم« تأکید می کند: این اتفاق 
نه در فیلم نامه نویسی بلکه در بخش بازیگری هم باید رخ بدهد 
و ضابطه مند شــود. اینکه چطور می توان این بخش را کنترل 
کرد دقیقاً به سازماندهی صنوف سینمایی برمی گردد. ما هنوز 
به طور دقیق نتوانسته ایم این سازماندهی را انجام دهیم. همین 
گریدبندی که در فیلم نامه نویسی مطرح کردم، در میان بازیگران 
و حتی خود فیلم نامه نویسان هم باید رخ دهد. در حال حاضر 
ما فیلم نامه نویس درجه یک، دو و سه نداریم و سطوح بازیگران 
یا فیلم نامه نویســان مشخص نشده است. به طور مثال اکنون 

نمی توانیم به یک فیلم نامه نویس بگوییم تو درجه دو هستی! 
اصلاً هیــچ کس از درجه یک پایین تر نیســت، اما وقتی این 
درجه بندی براساس قیمت دستمزدها که نشأت گرفته از میزان 
کیفیت است، ایجاد شود سره از ناسره معلوم شده و می توانیم بر 
مبنای آن سطح یک فیلم نامه نویس را هم مشخص کنیم، اما در 
حال حاضر این گونه نیست و هرکس هر قیمتی بخواهد می دهد 

و شرایط ضابطه مند نیست.

اقتصاد واقعی در شبکه نمایش خانگی فعال است
مقصودی به فیلم نامه نویسی در سریال های تلویزیونی اشاره 
می کند و می گوید: این را باید در نظر داشــته باشیم که در 
فیلم نامه ســریال های تلویزیونی و شبکه نمایش خانگی دو 
قیمت مجزا عنوان شده که به نظرم باید شبکه نمایش خانگی 
را معیار قــرار داد، زیرا اقتصاد واقعی آنجا فعال اســت و به 
سادگی می توان فهمید این سریال ها چقدر گردش مالی دارند، 
اما تلویزیون به دلیل اینکه زورش زیاد است، قیمت هایش را 
پاییــن می آورد. در حالی که اگر تلویزیون هم دنبال کیفیت 
بهتری اســت باید بتواند این قیمت ها را در شــرایط بهتری 

مصوب کند. وی با بیان اینکه این قیمت گذاری به عنوان یک 
مبنا بسیار قابل قبول است، عنوان می کند: اکنون کم نیستند 
کسانی که به دلیل ناآگاهی از قیمت ها فیلم نامه های خود را 
به مبلغ پایین می فروشند و تهیه کنندگان هم برای پرداخت 
دستمزد کمتر، ارزش های فیلم نامه را نادیده می گیرند، علاوه 
بر اینکه فرد مشــکل مالی هــم دارد و می خواهد یک پولی 
بگیرد و برود. در حالی که این روند به فیلم نامه نویسان دیگر 

هم آسیب می رساند.

سینما

 گفت و گوی قدس با احمدرضا کریمی،  محقق و تدوینگر کتاب »تقی شهرام به روایت اسناد« 
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